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وزیر اقتصاد:

رشد سرمایه گذاری 
به ۷.۷ درصد رسید

تامین مالی سه برابری 
تولید با انتشار اوراق

آغاز طرح برخورد با عرضه 
کالاهای بدون شناسه
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سرمقاله

حلقه های مفقوده 
بخش مسکن

مشــکلات مربوط به حوزه 
مسکن هم به اقتصاد کلان 
مربوط اســت و هم بخشی 
از آن به تصمیمات مدیران 
حوزه مسکن ارتباط دارد. در حوزه اقتصاد کلان 
انتظارات تورمی، افزایش قیمت مصالح و تبدیل 
ریال به دارایی موجب افزایش قیمت و نابسامانی 
در این بخش شده اســت. البته رشد پایه پولی و 
نقدینگی در اقتصاد کلان یکی از عوامل عمده تورم 
بوده اما بازارهای بزرگ و حجیمی مثل مسکن باید 
تاثیر بسیار کمتری نسبت به بازار ارز و خودرو و طلا 
بگیرند. چرا که کل نقدینگی کشــور توان خرید 

حتی ۲ میلیون...

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی 
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پیش بینی فروش 
۱۰۰ هزار میلیارد تومانی 

دانش بنیان ها

ابزارهای مالیاتی و ساماندهی مشاوران املاک، سوداگری را کاهش می دهد

توقف قیمت سازی در بازار مسکن
صفحه3

صفحه2

افزایش  سهم  بخش خدمات  از  اشتغال
سهم   صنعت   از   اشتغال   33.6   درصد   شد

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: در راستای 
تحقق شعار سال بسته جدیدی برای رشد تولیدات 
محصولات دانش بنیان آماده کردیم و پیش بینی ما 
این است که رشد فروش ۱۰۰ همتی دانش بنیان ها 
را داشته باشیم. محمد صادق خیاطیان درباره برنامه 
صندوق برای افزایش تولید دانش بنیان با توجه به 
شعار سال ۱۴۰۲ گفت: از ابتدای حضورم در صندوق 
نوآوری، یکی از برنامه های محوری، برنامه ریزی برای 
تحقق شعار ســال با برش دانش بنیانی بوده است. 
خیاطیان ادامه داد: موضوع رشد تولید محوری است 
که در حوزه دانش بنیان بسیار اهمیت دارد و صندوق 
نوآوری به عنوان متولی اصلی حمایت از شرکت های 
دانش بنیان می تواند نقش آفرینی جدی داشته باشد. 
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به اینکه 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان برای رشد تولید 
بسیار بالا است، خاطرنشــان کرد: در حال حاضر با 
توجه به شعار مهار تورم و رشــد تولید، بسته ای را 
برای رشد تولید محصولات دانش بنیان آماده کرده 
ایم و بر این اساس پیش بینی شده به شرط فراهم 
شدن زمینه ها، شاهد رشد ۱۰۰ هزار میلیاردی در 
زمینه فروش محصولات دانش بنیان باشیم. وی به 
جزئیاتی از این بسته اشاره کرد و گفت: به طور مثال 
هزار شرکت کوچک و متوسط sme دانش بنیانی 
که با تزریق سرمایه در گردش می توانند رشد ۲ برابر 
یا ۳ برابری محصولات داشته باشند، شناسایی شده 
اند. خیاطیان خاطرنشــان کرد: مثالی دیگر اینکه 
بسیاری از شــرکت های دانش بنیان هستند که با 
اضافه کردن ماشین آلات جدید می توانند رشد تولید 
داشته باشند، چون بازار تشنه محصولات آن هاست 
و ظرفیت خوبی برای ارتقای آنها وجود دارد. رئیس 
صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری از 

برنامه صندوق برای صادرات...

اجتماعی

دبیر انجمن مرکز اسقاط کشــور گفت: تا پایان 
ســال گذشــته حدود ۵۰ هزار گواهی اسقاط 
وجود داشت، اما اکنون ۳۰ هزار گواهی اسقاط 

وجود دارد.
احمــدی در خصوص آخرین وضعیت اســقاط 
خودرو های سنگین گفت: واردات کامیون های 
سه سال کارکرده اروپایی به کشور، روند اسقاط 

خودرو های سنگین متوقف شده است.
او گفت: زمان فعالیت ســامانه اســقاط خودرو، 
مالکان خودرو های ســنگین با رغبت وســیله 
خود را به مراکز اسقاط تحویل می دادند. اسقاط 
یک دستگاه کامیون معادل اسقاط ۱۴ دستگاه 
خودروسواری اســت؛ بنابراین خودروسازان در 

ســال های ۱۳۹۴ و ۱۳۹۵ تمایل بیشــتری به 
استفاده از این گواهی اسقاط داشتند.

احمدی ادامه داد: در حال حاضر وزارت صمت به 
متقاضیان گواهی اسقاط می گوید معادل ارزش 
آن را به صندوق این وزارتخانه واریز و روند تولید 
یا واردات را انجام دهند.دبیر انجمن مرکز اسقاط 
کشــور گفت: با توجه به اجبار در مسدودسازی 
۱۰۰ میلیون تومانی متقاضیان سامانه یکپارچه 
فروش، مالکین خودرو های فرسوده از این طرح 

استقبال نکردند.
احمدی گفت: تا پایان ســال گذشته حدود ۵۰ 
هزار گواهی اسقاط وجود داشت، اما اکنون ۳۰ 

هزار گواهی اسقاط وجود دارد.

برنامه جدید کنسرت ها در حالی اعلام شده که حضور 
تعدادی از خوانندگان باســابقه موســیقی در کنار 
خوانندگان جوان تر نویدبخش روزهای پرتماشاگری 
برای ســالن های اجرا به ویژه در حوزه موســیقی 
پاپ اســت. تعدادی از هنرمندان باسابقه موسیقی 
کشورمان در ژانرهای مختلف طی روزهای پیش رو 
خود را برای برگزاری کنسرت آماده می کنند. آن هم 
در شرایطی که حضور پرتعداد خوانندگان تازه نفس 
موسیقی، به ویژه در حوزه پاپ می تواند، دربرگیرنده 
جذابیت های زیادی برای طرفداران این خوانندگان 

در نسل های مختلف باشد.
البته بنابر آنچه در سامانه های رسمی فروش بلیت 
ثبت شــده اســت، همچنان تنها فعالان موسیقی 
پاپ هستند شــرایط مطلوبی را تجربه می کنند و 
»موسیقی ایرانی«، »موسیقی نواحی« و »موسیقی 
کلاسیک« در مظلومانه ترین شکل ممکن صرفاً در 
حال تکاپو هستند تا بلکه محلی برای عرض اندام در 

سایه پاپ خوان ها برای خود دست وپا کنند.
البته همان گونه که پیش تر بارها اشاره شده، قطعاً 
نمی توان بر حضور موسیقی سرگرم کننده در جریان 
فعالیت های موسیقایی کشــور چشم پوشی کرد و 
از گرمی بازار آن گلایه داشــت، چرا که این فرآیند، 
فرآیندی مؤثر برای جریان حیاتی موســیقی است 
که برای خود طرفدارانی هم دارد و اتفاقاً هم همواره 
در ردیف پرسودترین صنعت های مرتبط با موسیقی 
محسوب می شوند. اما همزمان باید برای به حرکت 

درآوردن چرخ های خشــک و زنگ زده »موسیقی 
جدی« هم فکر عاجلی کرد تا بتوان در یک چارچوب 
منطقی و هدف مند هم شاهد اجرای کنسرت های 
سرگرم کننده باشــیم و هم اجراهایی روی صحنه 
داشته باشیم که در حوزه اندیشه و تفکر حرف هایی 

برای گفتن دارند.
شــاید در بین فعالان »موســیقی جدی« باشند 
هنرمندان و گروه هایی که توانسته اند در حوزه های 
اقتصادی هم حرف هایی برای گفتن داشته باشند، اما 
هرچه هست آن ها استثنائاتی در این شرایط هستند 
که نمی تواند تشکیل دهنده جریان مؤثری در قالب 

توجه به موسیقی جدی باشند.
به هر ترتیب طی روزهای پیش رو قرار است تعدادی 
از خوانندگان مطرح کشورمان از دو نسل قدیمی و 
جدید موسیقی پاپ کنســرت هایی را برگزار کنند. 
کنسرت هایی که شنیده شــده بلیت های برخی از 
آنها در همان دقایق اولیه باز شــدن سامانه فروش 
بلیت ها، به سرعت فروش رفته اند. این در حالی است 
که شنیده می شود در روزهای پیش رو خوانندگان 
شناخته شــده تری چون علیرضا قربانــی و دیگر 
هنرمندان که در هفته های گذشته تور کنسرت های 
شهرستان خود را برگزار کرده اند، درصدد برگزاری 
کنســرت های پایتخت خود هســتند و برای آن ها 
تمهیدات ویژه ای را در نظر گرفته اند. کنسرت هایی 
که گویا قرار است این بار هم در یکی از اماکن معروف 

تاریخی پایتخت پذیرای مخاطبان باشد.

در حالــی کــه ســه مــاه تابســتان گُل کار 
تولیدکنندگان نوشت افزار است، آنها این روزها 
با موانع تخصیص ارز مورد نیاز جهت واردات مواد 

اولیه و ماشین آلات مواجه اند.
نوشت افزار ایرانی اســلامی که ۱۱ سال است در 
عرصه صنعت و فرهنگ آغاز به کار کرده، توانسته 
اســت در این مدت نظر خانواده هــای ایرانی را 
به ســمت خود جلب کند و در سبد خانوار جای 
بگیرد. تا پیش از این، بازار لوازم التحریر ایران در 
دست برندها و شرکت های خارجی عمدتاً از چین 
و هند بود؛ به طوری که گفته می شــود یک دهه 
پیش، بیش از ۹۰ درصد از سهم بازار ایران را این 

شرکت ها در دست داشتند.
با شــروع حرکت تولید در این مسیر و تشکیل 
کارگاه های متعــدد و حلقه های میانی، در زمان 
حاضر برآورد می شود که بیش از ۵۰ درصد بازار 
نوشت افزار در دست تولیدکنندگان داخلی است. 
هرچند صنعت نوشت افزار در یک دهه گذشته 
توانسته است با عبور از فراز و نشیب های مختلف، 
جای خود را در بازار ایران ثابت نگاه دارد، اما به نظر 
می رسد همچنان با چالش های متعددی مواجه 
است. ســعید برخدا، از فعالان حوزه نوشت افزار 

ایرانی و رئیــس هیئت مدیره شــرکت آریا، در 
گفت وگو با تسنیم، مســئله تخصیص ارز برای 
واردات را از جمله مشکلات روز تولیدکنندگان 
این صنعت دانست و گفت: مشکل اصلی این است 
از زمانی که ما در ســامانه ثبت سفارش را انجام 
می دهیم تا زمانی که ارز مورد نیاز تخصیص یابد، 
زمان زیادی طول می کشد؛ این در حالی است که 
در این روزها تولیدکنندگان نوشت افزار بایدمیزان 
تولیدات خود را به اوج برسانند و حتی یک روز هم 

برای ما حائز اهمیت است. 
وی با بیان اینکه برای رفع این مشکل نامه نگاری با 
بانک مرکزی صورت گرفته و قرار است حل شود، 
به تأثیر این تأخیر در افزایش قیمت محصولات 
نوشــت افزار و تأمین بازار در ماه های آتی اشاره 
کــرد و ادامــه داد: در اینجــا دو موضوع مطرح 
است؛ نخســت بحث مواد اولیه ای است که برای 
تولیدکننده مــورد نیاز اســت و دیگری، بحث 
واردات ماشین آلاتی است که به روند تولید کمک 
می کند. اگر در زمان مورد نیاز هرکدام از این دو 
مورد تأمین نشــود، روی میزان تولید نیز تأثیر 
می گذارد و تولیدکننده مجبور اســت برخی از 

روزها روند تولید را متوقف کند. 

رئیس جمهور با تاکید بــر اینکه صنایع دفاعی 
و موشــکی در ایران بومی شده اســت، گفت: 
قدرت و توان بازدارندگی ایران برای کشورهای 
منطقه، نقطه امنیت و صلح پایدار است.آیت الله 
سید ابراهیم رئیسی در آیین رونمایی از موشک 
هاپیر سونیک فتاح تصریح کرد: صنایع دفاعی 
و موشکی در ایران بومی شــده است و وارداتی 
نیســت که بتوان با تهدید این صنعت پیشرفته 

را به حاشیه راند.
رئیس جمهور افزود: در جنگ تحمیلی شرایط به 
گونه ای بود که رهبری فرمودند »تهران، دزفول 
و شهرهای ایران را موشک باران می کردند و ما 
قدرت دفاعی نداشتیم«.آیت الله رئیسی با بیان 
اینکه فرمانده کل قوا به این اندیشه بلند که »باید 
خود توانمند شــویم« اعتقاد داشتند، ادامه داد: 
راه این بود که خودمان به سمت مستقل شدن در 

صنایع دفاعی و موشکی حرکت کنیم.
وی اظهار داشت: امروز احساس می کنیم که این 

قدرت بازدارندگی بودجود آمد که این قدرت و 
توان برای کشورهای منطقه نیز نقطه امنیت و 

صلح پایدار است.
موشک بالستیک هایپرسونیک »فتاح« که توسط 
متخصصان نیروی هوافضای ســپاه تولید شده 
است، روز سه شنبه در مراسمی با حضور رئیس 
جمهور و جمعی از فرماندهــان نظامی از جمله 
سردار سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه 
پاسداران و سردار امیرعلی حاجی زاده فرمانده 

هوافضای سپاه رونمایی شد.
این موشــک با قابلیت های تاکتیکی، به دلیل 
برخــورداری از پیشــران ســوخت جامد نازل 
متحــرک مرحلــه دوم، قابلیت دســتیابی به 
سرعت های بسیار بالا و همچنین انجام مانورهای 
مختلف در داخل و خارج از جو زمین به منظور 
غلبه بر انواع ســامانه های دفاع هوایی دشمن را 
دارد. برد موشک فتاح ۱۴۰۰ کیلومتر و سرعت 

آن پیش از اصابت به هدف ۱۳ تا ۱۵ ماخ است.

وزیر امور خارجه ایران در گفت وگویی با اشــاره به 
این که سیاست جهانی برای به انزوا کشاندن ایران با 
شکست مواجه شده است، گفت که ایران با بهره بردن 
از چارچوب های مختلف چندجانبه گرایی از جمله از 
طریق عضویت در گروه بریکس و سازمان همکاری 
شانگهای از ظرفیت های آن ها برای ارتقای همکاری ها 

بهره مند خواهد شد.
حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه ایران در 
گفت وگو با این شــبکه در پی دیدار با همتایانش از 
کشورهای مختلف در حاشیه ســفر دو روزه اش به 
کیپ تاون آفریقای جنوبی برای شرکت در نشست 
بریکس گفت: حضور فعالانه ایران در سازمان همکاری 
شــانگهای، در اتحادیه اقتصادی اوراسیا و اخیرا در 
بریکس نشان دهنده این است که سیاست جهانی به 

انزوا کشاندن ایران شکست خورده است.
امیرعبداللهیان افزود: کشــورها و اتحادها بر اساس 
منافع خودشــان عمل می کنند. پیام صریح ما این 
است که نمی توان جمهوری اسلامی ایران را به انزوا 
کشاند و به حاشــیه راند. وزیر امور خارجه ایران در 
ادامه گفت: مــا قویا بــا یک جانبه گرایی مخالفیم و 
در عین حــال از فرصت های موجــود در چارچوب 
چندجانبه گرایی بیشترین استفاده را می کنیم. افزون 
بر این، ایران از وضعیت ژئوپولیتیک و ژئواکونومیکی و 

ژئو استراتژیکی در منطقه بهره مند می شود.
او در این باره گفت: ایران در یکی مسیرهای ترانزیتی 
اصلی قرار دارد که شــمال را به جنوب و شرق را به 
غرب مرتبط می ســازد. ما از طیف کاملی از مزایا و 
امکانات بهره مندیم و طرفین دیگر نیز از این تعامل 
بهره می برند.رییس دستگاه دیپماسی ایران درباره 
گروه بریکس گفت که بریکس سازمانی متمرکز بر 

ارتقای چندجانبه گرایی است. او افزود که پنج کشور 
عضو اصلی بریکس بالغ بر سه میلیارد نفر از جمعیت 
جهان را تشــکیل می دهند که در واقع یک چهارم 
جمعیت جهان است.امیرعبداللهیان افزود: این نشان 
می دهد که چطور کشورهای بریکس می توانند در 
زمینه تمرکز بر چندجانبه گرایی تاثیرگذار باشند و به 
همین دلیل است که جمهوری اسلامی ایران اهمیت 

ویژه ای برای بریکس قائل است.
او اشــاره کرد که دولت ابراهیم رئیسی از زمان آغاز 
به کار خود در تلاش بوده اســت که از ظرفیت های 
اتحادها و اتحادهای منطقه ای، اقتصادی، سیاسی و 
امنیتی بهره مند شود که در چارچوب چندجانبه گرایی 
موجب تامین بیشــتر منافع ملی ایران خواهد شد. 
امیرعبداللهیان گفت که »ما ســال گذشته پیگیر 
عضویت ایران در بریکس شدیم. روسیه، چین، برزیل، 
هند و آفریقای جنوبی کــه پنج عضو اصلی بریکس 
هستند، پیشنهاد ابتدایی ایران برای عضویت اعضای 

جدید در بریکس را پذیرفتند.«
او افزود: ما قرار است مقررات و پروتکل هایی را که از 
سوی اعضای بریکس ارائه خواهد شد دریافت کنیم 
و اقدامات لازم را در آن چارچــوب انجام دهیم. اما 
بر اســاس گفت وگوهایی که بــا وزرای امور خارجه 
کشورهای اصلی داشتم، آن ها ایران را به عنوان یک 

عضو بالقوه جدید در اولویت قرار داده اند.
وزیر امور خارجه ایــران از عضویت ایران در بریکس 
تمجید کرده و گفت: ما قــادر خواهیم بود به منظور 
ارتقای چندجانبه گرایی در جهت افزایش تجارت با 
کشورهای عضو و بالا بردن همکاری های اقتصادی 
برای بهره مندی ملت ایــران از آن، از ظرفیت های 

بریکس استفاده کنیم.

یکی از مؤلفه هایی که در آموزش و پرورش کودکان 
و نوجوانان تأثیر اجتناب ناپذیر دارد، فضای فیزیکی 
مدارس است و توجه به مســائل و شاخص های 
بهداشــتی و ایمنــی در محیط های آموزشــی، 
مؤثرترین و اساسی ترین عامل رشد طبیعی از نظر 
جسمی، روانی و فراگیری مطالب در دانش آموزان 

است.
در دیدگاه های ارتقای سلامت که از حدود دو دهه 
پیش تاکنون در حال گسترش است طراحی و ارائه 
برنامه ها و مداخلات سلامت جمعیت تحت پوشش 
در چهار محیط اصلی خدمات بهداشتی، درمانی، 
آموزشی، کار و محیط هایی که به نوعی دسترسی به 
همه گروه های جامعه را فراهم می کند، توصیه شده 
اســت. در این میان محیط های آموزشی که غالباً 
گروه هدف کودکان، نوجوانان و جوانان را در خود 
جای داده است مهمترین حیطه اجرای مداخلات 
ارتقای سلامت است به نحوی که از دهه ۱۹۸۰، 
مدارس به عنوان یک محیط برای ارتقای سلامت 
دانش آموزان و معلمان، عمومی شناخته شده است.

براساس تعریف سازمان بهداشت جهانی، بهداشت 
مدارس به مجموعه اقدام هایی گفته می شود که به 
منظور تشخیص، تأمین، حفظ و ارتقای سلامت 
جسمی، روانی و اجتماعی دانش آموزان و کارکنان 
مدرســه که به نحوی در ارتباط بــا دانش آموزان 
هستند با راهنمایی و سرپرستی مسئولان به اجرا 
در می آید. هدف کلی بهداشت مدارس، آموزش و 
پرورش کودکانی متعادل و سالم است که رشد و 
نمو طبیعی داشته و اختلالی در آنان از نظر فکری، 

جسمی و عاطفی مشاهده نشود. 
به عبارتی بهداشــت مــدارس افزایش اطلاعات 
عملکرد بهداشتی و باورهای بهداشتی دانش آموزان 
است. انتشار برنامه آموزش بهداشت مدارس ابتدایی 
و گرایش به جنبه های عملی آن، نخستین ثمره 
طرح مشترک سازمان جهانی بهداشت و یونیسف 
در جهت ارتقــای آموزش بهداشــت مدارس در 

کشورهای عضو بوده اســت. مدارس از آن حیث 
که دانش آموزان بخش مهمی از زندگی خود که 
همزمان با رشد جسمی و سلامت روانی آنهاست در 
محیط مدرسه می گذرانند بسیار حائز اهمیت است. 
مطالعات متعدد نیز به نقش مدارس و اثرگذاری آنها 
بر سلامت و رفتار دانش آموزان، خانواده ها و جامعه 
و به ویژه ارتباط مستقیم میان ویژگی های مدرسه و 

مشکلات رفتاری دانش آموزان پرداخته اند.
در مقدمه گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی آمده  است آمارهای موجود نشان می دهد 
که به رغم تلاش ها و موفقیت های سال های اخیر در 
حوزه بهداشت مدارس هنوز تعدادی از مدارس در 
کشور فاقد امکانات و تسهیلات بهداشتی بوده و 
فضاهای آموزشی از استانداردهای لازم برخوردار 
نیستند. این در حالی اســت که همچنان شیوع 
برخی بیماری های واگیردار و غیرواگیر، اختلالات 
رفتاری و ... ســلامت دانش آموزان را تهدید کرده 
و زمینه بروز مشــکلات مرتبط بــا فراگیری و یا 
افت تحصیلی آنان را فراهم می کند؛ لذا شناخت 
به موقع و رفع مشکلات دانش آموزان اقدام مؤثری 
 در بهبود ســلامت و پیشــرفت تحصیلــی آنان 

خواهد بود.
بر اساس گزارش آماری وزارت آموزش و پرورش در 
سال تحصیلی ۱۴۰۱ ـ ۱۴۰۰، تعداد ۱۵ میلیون 
و ۷۹۱ هزار و ۸۹۹  دانش آموز در کشــور وجود 
داشتند که در ۱۱۴ هزار و ۴۳۵ مدرسه و در ۶۱۶ 
هزار و ۷۸۷ کلاس درس توسط ۹۰۵ هزار و ۸۴۷ 
معلم مشغول به تحصیل بودند. همچنین ۴ میلیون 
و ۳۸۰ هزار و ۸۹۴ دانش آموز دختر و ۴ میلیون و 
۶۵۲ هزار و ۳۸۸ دانش آموز پسر در مقطع ابتدایی، 
یک میلیون و ۸۱۸ هزار و ۳۲ دانش آموز دختر و 
یک میلیون و ۹۲۲ هزار و ۷۱۷  دانش آموز پسر در 
مقطع متوسطه اول، یک میلیون و ۶۸۱ هزار و ۶۴۹ 
دانش آموز دختر و یک میلیون و ۷۵۷ هزار و ۷۲۵ 

دانش آموز پسر در مقطع متوسطه دوم بودند.

توان بازدارندگی ایران برای کشورهای منطقه، نقطه امنیت و صلح پایدار است3۰ هزار گواهی اسقاط خودرو وجود دارد

امیرعبداللهیان: نمی توان ایران را به انزوا کشاند

۹۱ هزار مدرسه فاقد پایگاه تغذیه سالم

سياسیفرهنگی 

داغی بازار کنسرت ها درچند قدمی تابستان

تولیدکنندگان نوشت افزار در انتظار ارز
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سهم صنعت از اشتغال 33.6 درصد شد
افزایش سهم بخش خدمات از 

اشتغال
سهم شاغلان بخش کشــاورزی و بخش صنعت 
در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال قبل به ترتیب ۱.۵ 
درصد و ۰.۲ درصد کاهش و سهم شاغلان بخش 
خدمات ۱.۸ درصد افزایش داشته است. بررسی 
نرخ بیکاری افراد ۱۵ساله و بیش تر نشان می دهد 
که 9.۰ درصد از جمعیت فعال )شاغل و بیکار(، 
بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ بیکاری 
حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به سال 
قبل )۱۴۰۰( ، ۰.۲ واحد درصد کاهش یافته است.
در ســال ۱۴۰۱، به میزان۴۰.9 درصد جمعیت 
۱۵ساله و بیش تر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، 
یعنی در گروه شــاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. 
بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از 
آن است که این نرخ نسبت به سال قبل )۱۴۰۰( 
تغییری نداشته است. جمعیت شاغلین ۱۵ساله و 
بیشتر در سال ۱۴۰، برابر با ۲3میلیون و 7۱6هزار 
نفر بوده که نسبت به سال قبل بیش از ۲6۸هزار 

نفر افزایش یافته است.
بررســی اشــتغال در بخش های عمده فعالیت 
اقتصادی نشــان می دهد که بخــش خدمات با 
۵۱.6 درصد بیشترین سهم اشــتغال را به خود 
اختصاص داده است. در مراتب بعدی، بخش های 
صنعت با 33.6 و کشــاورزی با ۱۴.۸ درصد قرار 
دارند. سهم شاغلان بخش کشــاورزی و بخش 
صنعت در ســال ۱۴۰۱ نسبت به ســال قبل به 
ترتیب ۱.۵ درصد و ۰.۲ درصد کاهش و ســهم 
شاغلان بخش خدمات ۱.۸ درصد افزایش داشته 
است. اشتغال بخش کشاورزی حدود ۸3۰هزار 
و ۱۵۵ نفر و اشــتغال در بخــش صنعت حدود  
۱میلیون و ۴۱هزار و ۸۰9 نفر و اشــتغال بخش 
 خدمات حدود 6میلیــون و ۲۲3هزار و ۱۵9 نفر

 هستند.
نرخ بیکاری جوانان ۱۵تا ۲6ساله حاکی از آن است 
که ۲۲.6 درصد از فعالان این گروه سنی در سال 
۱۴۰۱بیکار بوده اند. بررسی تغییرات سالانه نرخ 
بیکاری این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت به 

سال قبل )۱۴۰۰( ۱.۱ درصد کاهش یافته است.
بررسی نرخ بیکاری گروه سنی ۱۸تا 3۵ساله در 
ســال ۱۴۰۱نشــان می دهد که ۱6.3 درصد از 
جمعیت فعال این گروه سنی بیکار بوده اند. این در 
حالی است که تغییرات نرخ بیکاری این افراد نشان 
می دهد این نرخ نسبت به سال ۱۴۰۰، به میزان 

۰.۲درصد کاهش یافته است.

مهلت ۲ هفته ای برای پرداخت 
مالیات مقطوع بدون اظهارنامه

رئیس ســازمان امور مالیاتی اعلام کرد: تا پایان 
مهلت قانونی پرداخت مالیات مقطوع بدون الزام 

به تسلیم اظهارنامه تنها دو هفته باقی مانده است.
سید محمد هادی سبحانیان در صفحه شخصی 
خود در توییتر نوشــت: طبق اطلاعات واصله از 
ادارات مالیاتی سراسر کشــور، مشوق های سال 
جاری برای مشــاغل  و اصناف مبنی بر پرداخت 
مالیات مقطوع بدون الزام به تسلیم اظهارنامه یا 
ارائه اسناد و مدارک، و با تقسیط چهار ماهه مورد 
استقبال قرار گرفته. تا پایان مهلت قانونی استفاده 

از این مزایا دو هفته بیشتر باقی نمانده است.

برنامه دولــت برای اختصاص 
سهام به متولدین ۱۴۰۲

وزیر اقتصاد درباره اختصاص ســهام به نوزادان 
متولد ســال ۱۴۰۱ توضیحاتی ارائه کرد. سید 
احســان خاندوزی وزیر اقتصاد درباره اختصاص 
سهام به متولدین ســال ۱۴۰۱ در پاسخ به این 
ســوال که آیا متولدین قبل و بعد از این سال نیز 
مشمول خواهند شد؟ اظهار داشت: این سهام به 
متولدین سال ۱۴۰۱ اختصاص یافته و منابع برای 
سال ۱۴۰۰ تأمین نشده بود؛ لذا به نوزادان سال 

گذشته داده می شود.
وی درباره اختصاص سهام به متولدین سال جاری 
نیز افزود: منابع برای نوزادان متولد امســال هم 
تأمین خواهد شد، ولی اول باید منتظر باشیم منابع 

تأمین شود و بعد به مردم اطلاع رسانی کنیم.
خاندوزی اردیبهشت ماه گفته بود ماده ۱۱ قانون 
جوانی جمعیت، وزارت اقتصاد را مکلف کرده برای 
نوزادان تازه متولدشده سهامی را اختصاص دهد 
که این عدد برای متولدین سال ۱۴۰۱، یک ونیم 
میلیون تومان سهام به ازای هر فرد است. به گفته ی 
وزیر اقتصاد این ســهام تا ۲3 سالگی به نام خود 
نوزادان باقی می ماند و با تجمیع سود آن، سرمایه 
ارزشمندی برای تشکیل زندگی یا اشتغال افراد 
ایجاد می کند که در ۲۴ ســالگی می توانند از آن 

استفاده کنند.

اخبار

رییس ســازمان بورس و 
اوراق بهادار با اعلام اینکه 
در بخــش تامیــن مالی 
تاکید ویژه ای بر انتشــار 
اوراق بهادار اسلامی توسط 
بخش خصوصی یا اوراق بدهی شرکتی شده که سال 
گذشته این اقدام نزدیک به سه برابر افزایش داشت، 
گفت: نزدیک به سه ماه گذشته حجم بالایی موافقت 
اصولی برای بخش خصوصی صادر شد که اکنون در 

مرحله انتشار اوراق قرار دادند.
»مجید عشقی« در مراســم افتتاحیه پانزدهمین 
نمایشگاه صنعت مالی ایران اعلام کرد: در بیش از 
۲ سالی که از شرایط سابق بازار سرمایه می گذرد، 
اتفاقات مثبت زیــادی در بازار ســرمایه رخ داده 
و فرصت هــای مغتنمی برای اهالی بازار ســرمایه 
ایجاد شده تا از پیشــرفت ها رونمایی و خلاقیت ها 

ارائه شود.
عشقی با بیان اینکه این  نمایشگاه فرصت طلایی را 
برای دانش مالی و سرمایه گذاری عموم مردم ایجاد 
خواهد کرد، خاطرنشان کرد: ســواد مالی یکی از 
مؤلفه های مهم در قرن حاضر است، به همین دلیل 
برای نخســتین بار در بازار سرمایه به منظور سواد 
مالی اقدام به راه اندازی مرکز افکارسنجی کردیم که 
از این طریق سواد مالی به صورت دوره ای بررسی 
می شــود و بر اســاس آن برنامه ریزی آموزشی در 
ســطوح مختلف دانش آموزی، دانشجویی، عموم 

مردم و … انجام خواهد شد.
رییس سازمان بورس با تاکید بر جایگاه ویژه بخش 

خصوصی در صنعت مالی ادامــه داد: بخش عمده 
خدمات بازار سرمایه توسط بخش خصوصی اداره 
می شــود و در این راســتا بخش خصوصی سازی 
در صنعت مالی مســیر خوبــی را در پیش گرفته 
است. وی گفت: اکنون در بازار دارای شرکت های 
کاملا خصوصی حضــور دارند کــه خدماتی را با 
بهره وری بالا به مردم ارایه می دهند. عشقی اظهار 
داشت: نمایشگاه صنعت مالی فرصت خوبی است 
تا شــرکت ها خدمات خود را ارایه دهند و در چند 
سال گذشــته اکثر نوآوری های مالی توسط بخش 

خصوصی ارایه شده است.
رییس ســازمان بورس به حمایت سازمان بورس 

از ارتقای نقش و فعالیت بخش خصوصی ســخن 
گفت و تاکید کرد: ارایه مجوزها در این حوزه را در 
ســال ۱۴۰۲ با قوت ادامه خواهیم داد. وی افزود: 
شعار ســال ۱۴۰۲ مبنی بر حمایت از تولید است 
که افزایش مشارکت مردم و مردمی سازی اقتصاد 

کشور تنها راه رشد تولید در کشور است.
عشقی گفت: در ســال جاری یکی از کارویژه های 
اصلی فعالیت خــود را پذیرش بخش خصوصی در 
بازار سرمایه قرار دادیم تا بتوان از این طریق کمک 
کننده به رشد تولید باشیم. رییس سازمان بورس 
خاطرنشان کرد: در بخش تامین مالی تاکید ویژه ای 
بر انتشار اوراق بهادار اسلامی توسط بخش خصوصی 

یا اوراق بدهی شرکتی شــده که سال گذشته این 
اقدام نزدیک به سه برابر افزایش داشت.

وی با بیان اینکه امسال حجم اوراق بدهی شرکتی 
را برای تامین مالی تولید افزایش خواهیم داد، ادامه 
داد: نزدیک به سه ماه گذشته حجم بالایی موافقت 
اصولی برای بخش خصوصی صادر شد که اکنون در 
مرحله انتشار اوراق قرار دادند. رییس سازمان بورس 
خاطرنشان کرد: پذیرش شرکت خصوصی در بازار 
ســرمایه اولویت اصلی فعالیت بورس و فرابورس 
است و هر هفته یک شرکت بخش خصوصی را در 
بازار عرضه کردیم که این روند ادامه دار خواهد بود.

عشقی ادامه داد: یکی از اقدامات اصلی در نمایشگاه، 
آشنایی بیشــتر فعالین بازار سرمایه با تامین مالی 
بخــش خصوصی در ســال جاری اســت. رییس 
ســازمان بورس به سفرهای اســتانی این سازمان 
اشاره و خاطرنشان کرد: این اقدام نوعی ارتباط میان 
نهادهای بازار سرمایه و فعالین بازار است که منجر 
به آشنایی با ابزارهای مالی بازار سرمایه خواهد شد.

وی با تاکید بر اینکه افزایش سرمایه و تامین مالی 
شرکت ها را سرعت خواهیم بخشید، اظهار داشت: 
امسال بحث راه اندازی صندوق بازنشستگی تکمیلی 
را در نمایشگاه پیگیری خواهیم کرد که امیدواریم 
در چند روز آینده ســه موافقــت اصولی برای این 
صندوق داشــته باشــیم که این صندوق ها منابع 
پایداری را برای بازار ســرمایه ایجاد خواهد کرد و 
مزایایی را برای بازنشستگان خواهد داشت. عشقی 
در پایان با اعلام اینکه در نمایشــگاه امسال بحث 
قرارداد آتی ســهام را پیگیری خواهیم کرد، گفت: 
این قرارداد در کنار قرارداد اختیار معامله رونمایی 

می شود که کمک کننده به ثبات بازار خواهند بود.

قرارداد اختیار معامله رونمایی می شود

تامین مالی سه برابری تولید با انتشار اوراق

۲۴ میلیارد دلار ارز در راه ایران
در پی ســفر ســلطان عمان به ایران و بر اساس 
اطلاعات به دست آمده ایســنا، به زودی بیش از 
۲۴ میلیارد دلار از منابع ارزی بلوکه شده ایران در 
عراق و کره جنوبی و از طریق منابع قابل دسترس 
کشورمان در صندوق بین المللی پول وارد کشور 
خواهد شــد. از این میزان ارز، هفت میلیارد دلار 
منابع ارزی بلوکه شده ایران در کره جنوبی و بالغ بر 
۱۰ میلیارد دلار آن منابع بلوکه شده ایران در عراق 
است که عمده آن به صادرات انرژی به این کشور 
همسایه باز می گردد. در پی سفر سلطان عمان به 
ایران و سفر مشاور بایدن، رئیس جمهور آمریکا به 
عمان مقرر شده در قالب تفاهمی با ایران این منابع 

بلوکه شده آزاد شود.
همچنین در پی دیدار فرزیــن، رئیس کل بانک 
مرکزی ایــران با جورجیــوا، رئیــس صندوق 
بین المللی پول در واشنگتن مقرر شد ایران بتواند 
به بیش از 6.7 میلیارد دلار حق برداشت ویژه خود 
دسترسی داشته باشد. گفتنی است؛ چندی پیش 
هم علی شــریعتی - عضو اتاق بازرگانی ایران و 
عراق - از آزادسازی دو میلیارد دلار از منابع ارزی 
بلوکه شده ایران تا دیروز دوشنبه )۱۵ خرداد ماه( 

خبر داده بود.

 رشــد ســرمایه گــذاری 
به ۷.۷ درصد رسید

وزیر اقتصاد گفت: با اعمال فشــار ها موفق شدیم 
از رشد سرمایه گذاری منفی ۵ درصد به رشد 7.7 
درصدی در سال گذشته برسیم. آقای سیداحسان 
خاندوزی گفت: یکی از نکات مهم در عملکرد مالی 
قابل توجه سال گذشــته کشور نسبت تسهیلات 
به سپرده بانکی اســت که از ۸3.۲ درصد به ۸۵.۱ 
درصد در اسفند ۱۴۰۱ رســیده است. همزمان با 
این مورد افزایش مطالبات غیر جاری شبکه بانکی 
از ۴.۸ درصد در اســفند ۱۴۰۰ بــه ۴.۴ درصد در 
اسفند ۱۴۰۱ رســیده ایم که تحلیل این موضوع 
نشــان دهنده تکاپوی شــبکه بانکی است. سهم 
تســهیلات خرد از ۱3 درصد به بیش از ۱۵ درصد 

رشد داشته است. 
او می گوید: در حوزه بازار سرمایه باید تاکید کرد 
که افزایش سرمایه شرکت های سهامی عام از ۱۸۱ 
هزار میلیارد تومان بــه ۲۸۴ هزار میلیارد تومان 
افزایش داشته است، تامین مالی از حدود 3۲ هزار 
میلیارد تومان به ۱۲۴ هزار میلیارد تومان رسیده و 
به عبارتی حدود ۴ برابر افزایش تامین مالی شرکت 

ها از بازار سرمایه را داشته ایم.
او گفت: صنعت مالی صنعتی است که رکن تامین 
مالی بخش مهم اقتصادی را دارد و اگر این صنعت 
قدرتمند نباشــد، نباید انتظار رشد داشت. حتما 
اصرار داریم صنعت مالی کشور در نسبت به بخش 
رشد تولید واقعی قرار دهیم که بدین منظور باید 
تورم و تولید به شکل توامان در نظر گرفته شود. به 
گفته او، حتما نیازمند سیاست های اجابی در بخش 
اعتبارات و تسهیلات هستیم. باید رشد تولید داشته 
باشیم و نباید موسسات مالی ناتراز را تحمل کرد. 
در توافقات ما با بانک مرکزی به شکل جدی تری 

ناترازی ها علاج خواهند شد.
خاندوزی گفت: رشد سرمایه گذاری منفی بود، 
اما با فشارها موفق شدیم از رشد سرمایه گذاری 
منفی ۵ درصد به رشد 7.7 درصدی در سال ۱۴۰۱ 
برسیم. امسال بناست این مسیر را از طریق ابزارهای 
مجموعه صنعت مالی افزایش دهیــم و همواره 
اولویت با تولید و سرمایه گذاری است. بسیاری از 
شرکت ها از معافیت های مالیات استفاده کردند. 
مسئله دیگر ورود مســتقیم بانک ها به سرمایه 
گذاری اســت، ماده ۱6 و ۱7 قانون رفع موانع را 
یک تفریط می دانیم البته این بدان معنا نیست که 

سرمایه گذاری بدون هدف گذاری داشته باشیم. 
به گفته خانــدوزی، امروز اقتصاد ایــران نباید از 
مشارکت شبکه بانکی در سرمایه گذاری محروم 
شود، افزایش انتشــار اوراق صکوک، عرضه اولیه 
شرکت هایی که بالغ شــده اند، اصلاح پرتفوی 
شــرکت های بیمه ای و... از جمله برنامه های ما 
است. مقدمات قانونی اقداماتی مانند فکتورینگ 

در حال انجام است. 
او گفت: مورد دیگر تجمع داده های اعتباری کشور 
است هر قدر از وضعیت اعتباری اشخاص حقیق و 
حقوقی داده دقیق تری داشته باشیم، می توانیم 
مطلوب تر برنامه ریزی کنیم کیفیت اعتبار سنجی 
از جمله موارد مهم است که با بانک مرکزی صحبت 
های داشته ایم. مســئله مولد سازی دارایی های 
دولت از جمله دیگر موارد مهم است محور بعدی 
هم افزایی بیمه، بانک و بورس است چه زمان می 
خواهیم از ابزارهای تلفیقی این سه بخش استفاده 
کنیم، در خواست من این است از فرصت نمایشگاه 
استفاده شــود و محور آخر هم مسئله استفاده از 

ابزارهای نوین دیجیتال است.
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ســخنگوی صنف جایگاه داران ســوخت گفت: 
میزان اســتفاده از کارت ســوخت شخصی برای 
بنزین آزاد نســبت به قبل ۱۰ برابر شــده و روند 
افزایشی ادامه دارد و مردم توجه داشته باشند که 
 از ابتدای مرداد، هر جایگاه بنزین فقط یک کارت 

سوخت دارد.
رضا نواز ســخنگوی صنف جایگاه داران سوخت 
کشــور با اشــاره بــه آخریــن وضعیــت طرح 
ســاماندهی کارت ســوخت جایگاه هــا اظهار 
داشت: اســتقبال مردم از کارت سوخت شخصی 
برای ســوخت گیری بنزیــن آزاد کم نظیر بوده 
اســت و مردم در دو ماه گذشــته به خصوص در 

کلانشــهرها همکاری خوبی برای اجرای قانون 
بودجه ۱۴۰۲ مبنی بر ساماندهی کارت سوخت 
جایگاه ها داشــته اند. وی اظهار داشت: هم اکنون 
میــزان اســتفاده از کارت ســوخت شــخصی 
برای بنزین آزاد نســبت به قبــل از اجرای طرح 
 حدود ۱۰ برابر شــده اســت و روند افزایشــی

 ادامه دارد.
نواز افــزود: با توجه به اینکه طبــق قانون بودجه 
باید تا شهریور امسال، میزان اســتفاده از کارت 
سوخت شــخصی به 9۰ درصد برســد و با توجه 
به مدلی که دولت در اجــرای این قانون در پیش 
گرفته است، به نظر می رســد تا مردادماه امسال 

برای هر جایــگاه تنها یک کارت ســوخت برای 
بنزین آزاد وجود داشــته باشد. سخنگوی صنف 
جایگاه داران سوخت کشور گفت: تاکنون همکاری 
پرســنل جایگاه ها و مردم برای اجرای این طرح 
ایثارگرانه بوده اســت تا مردم آگاهــی یابند که 
ضروری است از کارت سوخت شخصی برای بنزین 
آزاد اســتفاده کنند، زیرا کارت سوخت جایگاه ها 
 به گونه ای در دسترس اســت که تنها مخصوص

 موارد اضطراری است.
وی توضیــح داد: ســاماندهی کارت ســوخت 
جایگاه ها و الــزام خودروها به اســتفاده از کارت 
سوخت شــخصی، اطلاعات ارزشــمندی را در 

اختیار نهادهای متولی قرار می دهند که بتوانند 
 بهتر از گذشــته برای مدیریت مصرف ســوخت 

اقدام کنند. 
نواز تاکید کرد: در ابتدای اجرای طرح، کمی ترک 
کردن عادت قبلی در اســتفاده از کارت سوخت 
جایگاه ها ســخت بود ولی اکنون روند استفاده از 
کارت سوخت شخصی افزایشی است و انشاالله که 
این طرح به خوبی تکمیل شود. سخنگوی صنف 
جایگاه داران سوخت کشــور گفت: امیدواریم با 
سرعت گرفتن صدور کارت های سوخت المثنی، 
مشــکلات پیش روی این طرح به بهترین شکل 

ممکن برطرف شود.

برنامــه تأمیــن بــرق صنایــع در ایــام اوج 
بــار شــبکه بــر اســاس اطلاعیــه مشــترک 
صمــت  و  نیــرو  وزارتخانه هــای   بیــن 
در خصــوص تأمین بــرق صنایع در تابســتان 
۱۴۰۲ اعلام شــد که بر اســاس آن بــرق مورد 
نیاز بیــش از 9۰ درصــد واحدهــای صنعتی 
 و تولیــدی کشــور، بــدون هیــچ محدودیتی 

تأمین خواهد شد.
برنامه تأمین برق صنایع کشور در تابستان سال 
جاری باهدف تولید حداکثری در ســال رشــد 
تولید و بــا درنظرگرفتــن محدودیت های فنی 
صنایــع و ملاحظــات کنترل بــازار محصولات 
در طی جلســه های متعــدد کارشناســی بین 
وزارتخانه های صمت و نیرو و همچنین بهره گیری 
 از تجربه ســال گذشــته به شــرح ذیل تدوین 

و ابلاغ می شود.
گــروه الف( بــرق مورد نیــاز همــه واحدهای 

صنعتی کوچــک و واحدهــای صنفی- صنعتی 
به ویژه کارگاه هــای تولیدی کوچــک که بیش 
از 9۰ درصــد کل واحدهای صنعتــی و تولیدی 
کشــور )حدود ۵۸۰ هــزار واحــد صنعتی( را 
 شامل می شــود، بدون هیچ محدودیتی تأمین 

خواهد شد.
گروه ب( برق موردنیاز واحدهای صنعتی مستقر 
در شــهرک های صنعتی و واحدهــای صنعتی 
خارج از شــهرک های صنعتی با دیماند بیش از 
۵۰۰ کیلووات نیز از ۲۰ خرداد تا ۱7 شهریور در 
شش و نیم روز هفته به طور کامل تأمین خواهد 
شــد و صرفاً نصف روز در هفته و از ساعت ۱۱ تا 
۲3 در برنامه هــای مدیریت مصرف مشــارکت 

خواهند کرد.
امــکان جبــران محدودیــت این نصــف روز 
و تولید حداکثــری برای این واحدها در ســایر 
ایــام هفته )شــش روز و نیــم( بــا جابه جایی 

ســاعات کاری حتی به صــورت شــبانه روزی 
 باتوجه بــه برنامه ریــزی صورت گرفتــه، فراهم

 شده است.
گــروه ج( بــرق موردنیــاز صنایــع بــزرگ 
)حــدود 3۰۰ واحد صنعتــی( مطابــق برنامه 
مدیریــت مصــرف ابلاغــی وزارت نیــرو و 
 وزارت صمــت در دوره تعییــن شــده تأمیــن 

می شود.
مشارکت این واحدها از طریق جابه جایی بخشی 
از بار مصرفی آنها از ســاعت اوج به ســاعت غیر 
اوج و نیز مدیریت زمان بهره برداری از تجهیزات 
وابســته به انرژی در برنامه های مدیریت مصرف 
بــوده و در ســایر زمان هــای دوره تابســتان، 
 انرژی موردنیاز این واحدها بــه طور حداکثری 

تأمین می شود.
انرژی موردنیــاز صنایع مهم مانند ســیمان نیز 
متناسب با نیاز تولید آنها در این دوره و در طول 

شــبانه روز تأمین می شود. امید اســت با اجرای 
منظم و سراسری این برنامه که حاصل مطالعات 
گسترده و به کارگیری روش های علمی و تجربیات 
خبرگان صنعت برق و بخش صنعت کشور است، 
بتوانیم انــرژی موردنیاز صنایع را بیش از ســال 

گذشته تأمین کنیم.
بدیهی اســت که تأمین برق صنایــع در صورت 
بروز مشکلات فنی، حوادث غیرمترقبه و بلایای 
طبیعی از این قاعده مســتثنی خواهــد بود. در 
پایان از همه صنعتگران درخواســت شده است 
که همچون گذشته با مشارکت و همکاری خود 
در مدیریت مصرف برق در ساعات اوج مصرف و 
جابه جایی آن به ساعات کم باری و موکول کردن 
تعمیرات ســالانه خود به این دوره، ضمن تولید 
حداکثری محصولات، صنعت برق کشــور را در 
تأمین برق پایدار موردنیاز همه بخش های کشور 

یاری کنند.

تــورم ماهانه شــاخص بهــای تولیدکننــده در 
اردیبهشــت  ۱۴۰۲ با کاهش قابل توجه نسبت به 
ماه مشابه سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۰، به 3.۲ درصد 
رســید.  به گزارش فارس،  اطلاعات به دست آمده 
از منابع آگاه، از کاهش محســوس تــورم ماهانه 
تولیدکننده در ماه گذشــته )اردیبهشت ۱۴۰۲( 

حکایت دارد. 
تــورم شــاخص بهــای تولیدکننــده )PPI( که 
در اردیبهشــت ماه ۱۴۰۰ بــه ۵.۸ درصــد 
و اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ بــه 9.7 درصد رســیده 
 بود، در اردیبهشت   امســال به 3.۲ درصد کاهش 

یافته است.
طبق تعاریف و مفاهیم به کار رفته در استانداردهای 
بین المللی، این شــاخص نشــان دهنده   اندازه ای 
از تغییر قیمت کالاها و خدمات اســت که توسط 
تولیدکننده خریداری شده و پس از تولید محصول 
نهایی به فروش می رســد، بنابراین شاخص بهای 
تولیدکننده تغییـــر در ســـطح عمومی قیمت 
محصولات فروخته شده توســط تولیدکننده در 
مبدا فروش )قیمــت درب کارخانه( را اندازه گیری 

مـی کند.

شــاخص بهای تولیدکننده که به عنــوان نماگر 
پیش نگر )Leading Indicator( برای بررسی 
شــاخص بهای کالاها و خدمــات مصرفی در نظر 
گرفته می شــود، بین اهالی اقتصاد به عنوان معیار 
هزینه های تولید شــناخته شده و بر همین اساس 
سیگنال تورم مصرف کننده از آن دریافت می شود. 
به عبارت دیگر تــورم تولیــد )PPI( بعد از مدتی 
در قالب تورم مصرف کننده )CPI( خود را نشــان 

می دهد.
حال اگر تورم تولید نزولی باشد، پیام کاهش سطح 
عمومی قیمت ها را به جامعــه مخابره می کند. بر 
همین اســاس به نظر می رســد در ماه های پیش 
رو باید منتظر فروکش کردن تــب و تاب تورم در 

ماه های اخیر باشیم.
تــورم ماهانه شــاخص بهای تولیدکننــده که در 
اردیبهشت ماه سال جاری رقم 3.۲ درصد را ثبت 
کرده است، همچون ســال های گذشته نسبت به 
فروردین ماه ســال جاری با افزایش نسبی همراه 

شده است.
الگوی فصلی تورم های ماهانــه در دو ماه ابتدایی 
هر ســال به ایــن صورت بــوده که تــورم ماهانه 

اردیبهشــت معمولاً از تورم ماهانــه فروردین به 
مراتب ارقام بالاتری داشــته اســت و ایــن رفتار 
 تورمــی در ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ نیز کاملًا 

مشهود است.
نکتــه مهم در ایــن خصوص کاهــش قابل توجه 
تورم ماهانه اردیبهشــت ماه ســال ۱۴۰۲ نسبت 
به اردیبهشــت مــاه ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۰ 
اســت، به طوری که تورم ماهانه در اردیبهشــت 
مــاه ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ به ترتیــب ارقام 
۵.۸ و 9.7 درصد بوده اســت که بــا کاهش قابل 
 توجه به 3.۲ درصد در اردیبهشت ماه سال جاری 

رسیده است.
 متوسط نرخ تورم ماهانه شاخص بهای تولیدکننده 
فروردیــن و اردیبهشــت   در فاصلــه ســال های 
۱۴۰۲-۱39۰ بــه ترتیــب معــادل ۱.6 و ۲.7 
درصد بوده اســت. به این ترتیب با سیاســت های 
پولــی و ارزی دولــت، میانگین نرخ تــورم تولید 
کنتــرل شــده و به ســمت میانگیــن بلندمدت 
هدایت شــود که ادامه ایــن رونــد، امیدواری ها 
 نســبت به کاهش بیشــتر تــورم مصرف کننده 

را بیشتر می کند.

کارشناسان معتقدند بخشــی از این کاهش ناشی 
از مدیریــت منابع و مصــارف ارزی و جلوگیری از 
اصابت تنش های ارزی اخیر به نظام تولیدی کشور 
در چارچوب سیاســت ارزی جدید بانک مرکزی 
است، بانک مرکزی سال گذشته مرکز مبادله ایران 
را بــرای مدیریت عرضه و تقاضــای ارز راه اندازی 
کرد که ســهم بزرگی در مدیریت نوسانات ارزی 
داشت، در ادامه سیاســت تثبیت ارز تجهیزات و 
ماشین آلات تولید با میانگین نرخ ۲۸۵۰۰ تومان 
از زمستان سال گذشــته اتخاذ شد که با استقبال 
تولیدکننــدکان همراه بــود، زیرا می توانســتند 
 برنامه ریــزی تولید را بــر همین اســاس تنظیم 

کنند.
در مجمــوع انتظــار مــی رود در صــورت تداوم 
سیاست های حمایتی ارزی بانک مرکزی در ادامه 
شــاهد ثبات و کاهش هزینه های تولیدکنندگان 
در ماه هــای پیش ِ رو باشــیم و همین امــر تأثیر 
قابل توجهی بــر تورم شــاخص بهــای کالاها و 
خدمات مصرفی گذاشــته و در صــورت تقویت و 
 بهبود انتظارت، این کاهش با شــدت بیشــتری 

تداوم یابد.

جایگاه های بنزین از ابتدای مرداد فقط یک کارت سوخت دارند

برنامه تامین برق صنایع در تابستان امسال اعلام شد

تامین برق ۹۰ درصد واحدهای تولیدی 

کاهش تورم ماهانه تولیدکننده در اردیبهشت 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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حلقه های مفقوده بخش مسکن
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی 

مشکلات مربوط به حوزه مسکن هم به اقتصاد کلان مربوط است و هم بخشی از آن به تصمیمات مدیران حوزه مسکن ارتباط دارد. 
در حوزه اقتصاد کلان انتظارات تورمی، افزایش قیمت مصالح و تبدیل ریال به دارایی موجب افزایش قیمت و نابسامانی در این بخش 
شده است. البته رشد پایه پولی و نقدینگی در اقتصاد کلان یکی از عوامل عمده تورم بوده اما بازارهای بزرگ و حجیمی مثل مسکن 
باید تاثیر بسیار کمتری نسبت به بازار ارز و خودرو و طلا بگیرند. چرا که کل نقدینگی کشور توان خرید حتی ۲ میلیون مسکن خالی  
را هم ندارد و حباب قیمت، اصلاح زمانی و رکود را در پی خواهد داشت. البته نوسانات مداوم به نفع دلالان موجبات تبدیل استراتژی 
سازندگان بخش مسکن به دلالی، نگه داری دارایی و عدم آغاز پروژه های جدید ساخت و ساز شده است. این امر تولید مسکن را تحت 
الشعاع قرار داده است. خلاء مالیات بر سوداگری یا همان مالیات بر عایدی سرمایه نیز باعث شده حاشیه سود دلالی به حدود ۲00 
درصد برسد. در حالی که حاشیه سود تولید در محدوده ۲0 درصد است. این امر انگیزه های سرمایه گذاری و تولید را از بین برده و 
بر انگیزه های دلالی افزوده است. البته این قانون اخیرا در مجلس تصویب شده و در صورت اجرای کامل، با سامانه های قوی و آیین 

نامه های معقول می تواند باعث کنترل سوداگری گردد. 
اما در خود حوزه مسکن، مشکل اصلی به توزیع مربوط است تا تولید. چراکه 80 درصد واحدهای تولیدی به خرید غیر مصرفی یعنی 
دلالی رسیده است. دولتها به جای تدوین لایحه در حوزه سوداگری، نمایشی از تولید مسکن را به اجرا گذاشته اند. در این رابطه 

انتظار موفقیت از آنها نمی رود.
بی تردید مدیریت آگهی ها در شرایط التهاب و مشاوران املاک نیز می توانست بسیار کمک کند. چراکه در شرایط التهاب در سایت 
های مربوط به آگهی های فروش مسکن، همانند خودرو عده ای به راحتی و بدون معاملات مشخص قیمتها را بالا و بالاتر می برند. 
در حالیکه این امر به راحتی می توانست با مشارکت اتحادیه املاک و با فیلتر تایید قیمت، قیمتهای واقعی پس از تایید با توجه به 

قیمتهای واقعی معامله شده، نمایش داده شود. 
این امر به مدیران مربوطه در وزارت مسکن و اتحادیه املاک در چند سال اخیر پیشنهاد شده اما مورد توجه قرار نگرفت. به اذعان 
برخی ها، تضاد منافع در این خصوص بی تاثیر نبوده است. موضوع تعداد مشاوران املاک و کارکرد آنها نیز از موضوعات مهمی است 
که توجه به آن می توانست از دامنه التهابات بکاهد. چراکه مجوزهای صادره از مجوز نانوایی ها بیشتر است. همچنین تعداد معاملات 

خرید و فروش مسکن، کمتر از تعداد مجوزهای املاک و یک چهارم تعداد مشاوران املاک فعال می باشد. 
این امر به خودی خود باعث رقابت ناسالم برای جذب معاملات و کسب درآمد شده است. زمانی که هر دفتر املاک در یک سال یک 
معامله انجام دهد به دنبال افزایش قیمت، ایجاد جذابیت برای فروشنده و کسب درصد بیشتری از سهم خود از معامله می باشد. 
زمانی که سهم مشاور املاک درصدی از قیمت است، انگیزه اصلی، افزایش قیمتها است. بی تردید تعدد مشاوران املاک و سهم بری 

درصدی از هر معامله تاثیر بسزایی در افزایش قیمتها داشته است. 
ارایه بی حساب و کتاب مجوز و حتی نبود معیار فاصله املاکی ها از هم، بسیار جای تعجب دارد. این امر زمانی دردناک می شود که 
مسوولین از کج فهمی در راستای به عنوان مثال ایجاد اشتغال در حوزه مشاوران املاک، محدودیت ارایه مجوز را از بین برده، غافل 
از اینکه با تعدد مشاوران املاک، افزایش نرخ رخ می دهد. با افزایش نرخ و فاصله گرفتن قیمتها از قدرت خرید مردم، رکود شدید 
حاکم می شود. در این راستا بیکاری شدیدی نه تنها در صنف مشاوران املاک بلکه در ده ها صنف مربوطه از جمله تولیدکنندگان 
مصالح ساختمانی، بنا، کارگر و... می شود. لازم است دولت در تسهیل مجوزها در همه بخش ها به این تجربه ناخوشایند توجه کند. 
اما موضوع دیگر رها شدگی بخش مسکن است. زمانی که پنیر و ماست قیمت گذاری می شود اما مسکن رها شده است. تولید کننده 
تحت فشار قیمت گذاری است اما دلالان در بخشهای مختلف راحت و آسوده بدون ریسک خون مردم را شیشه می کنند. بخش 
تولید به بهانه استفاده از یارانه قیمت گذاری می شود. این در حالی است که بخش مسکن از مصالح گرفته تا کارگر، حمل و نقل، آب 

و برق و... از یارانه استفاده می کنند. 
هزینه های ساخت و هزینه های مصالح در کشور ترکیه حدود دو برابر ایران است. این در حالی است که قیمتها در تهران بیش از دو 
برابر ترکیه و در حد برخی شهرهای اروپا و آمریکا است. این خود نشان می دهد حباب مسکن روز به روز بزرگ و بزرگتر می شود و 

رکود ناشی از آن به دلیل رشد طولانی مدت، دو برابر رکودهای قبلی یعنی بیش از 5 سال خواهد بود. 
این امر با گشایش در روابط بین الملل و گشایش های هسته ای قابل تحقق است. البته اینکه مردم روز به روز فقیر تر شده اند و رانت 
خواران و سوداگران به غول های دولت افکن تبدیل شده اند به سختی قابل برگشت است. و همچنان مردم ایران برای تهیه مسکن ده 
ها سال بایستی بیگاری کنند. به عبارتی تحریم و تورم باعث شده حقوق بگیران ده ها سال نوکری بدون مزد رانت خواران و سوداگران 

را پیش رو داشته تا شاید بتوانند آلونکی برای زنده ماندن برای خود تهیه کنند.

قیمت هر برگ وام مسکن )تسه( روندی کاهشی داشته 
و متاهل های ساکن تهران برای اخذ این وام باید حدود 
8۲ میلیون تومــان پرداخت کنند. به گــزارش بانک 
مرکزی، هر برگ اوراق وام مسکن )تسه( در خرداد سال 
۱۴00، با قیمت ۶۶ هزار و ۴00 تومان قیمت دارد. هر 
برگ اوراق تسهیلات مسکن در تیر سال ۱۴00 با قیمت 
85 هزار تومان، در مــرداد با قیمت 8۹ هزار تومان و در 
شــهریور نیز با قیمت 88 هزار و 500 تومان داد و ستد 

می شود.
این اوراق در ماه مهر سال ۱۴00 معادل 8۶ هزار و ۴00 
تومان، در آبان ماه سال ۱۴00 معادل 8۳ هزار و و 800 
تومان و در آذر نیز 8۲ هــزار و ۹00 تومان قیمت دارد. 
اوراق تسهیلات مسکن در دی و بهمن سال ۱۴00 نیز 
با قیمت های 8۳ هزار و ۶00 تومــان و 8۱ هزار و ۴00 
تومان معامله می شود. این اوراق در سال ۱۴0۱ معادل 
85 هزار و ۲00 و در ســال ۱۴0۲ نیز 85 هزار و ۹00 

تومان قیمت داشته که این گزارش بر اساس قیمت سال 
۱۴0۲ نوشته شده است.

بر این اســاس، مجردهای ســاکن تهران می توانند تا 
۲80 میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند که شامل 
۲00 میلیون تومان تســهیلات خرید مســکن و 80 
میلیون تومان وام جعاله می شــود؛ لذا بــرای دریافت 
۲00 میلیــون تومــان وام باید ۴00 برگه تســهیلات 
مســکن خریداری کنند که هزینه این تعــداد با اوراق 
85 هزار و ۹00 تومانی، ۳۴ میلیون و ۳۶0 هزار تومان 
می شود. همچنین با در نظر گرفتن 80 میلیون تومان 
وام جعاله کــه برای آن بایــد ۱۶0 ورق بــه مبلغ ۱۳ 
میلیون و ۷۴۴ هزار تومان خریــداری کنند، مجموع 
 هزینه خرید اوراق به ۴8 میلیــون و ۱0۴ هزار تومان 

می رسد.
زوج هــای تهرانی نیز بــر همین اســاس می توانند تا 
سقف ۴80 میلیون تومان شــامل ۲00 میلیون تومان 

تســهیلات خرید مســکن برای هر نفر و 80 میلیون 
تومان وام جعاله دریافت کننــد؛ بنابراین زوجین باید 
800 برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند که هزینه 
آن ۶8 میلیون و ۷۲0 هزار تومان می شود که همراه با 
هزینــه ۱۳ میلیون و ۷۴۴ هزار تومانــی وام جعاله که 
برای آن باید ۱۶0 ورق تســهیلات مســکن خریداری 
 کنند، در مجموع باید 8۲ میلیــون و ۴۶۴ هزار تومان 

پرداخت کنند.
سقف این تســهیلات برای مراکز اســتان و شهرهای 
با جمعیــت بیش از ۲00 هــزار نفر بــرای مجردها به 
۱۶0 و برای زوجیــن به ۳۲0 میلیون تومان رســیده 
است. با توجه به اینکه مجردها باید ۳۲0 و متاهل های 
ســاکن این شــهرها نیز بایــد ۶۴0 برگه تســهیلات 
مســکن خریداری کنند، مجردها بایــد ۲۷ میلیون و 
 ۴88 و متاهل ها نیــز 5۴ میلیون و۹۷۶ هــزار تومان 

پرداخت کنند.

طرح تشدید برخورد با عرضه کالاهای بدون شناسه 
در سه حوزه لوازم خانگی، لوازم یدکی و لوازم دخانی 
از روز ۱۶ خرداد آغاز می شــود. با توجــه به اعلام 
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا، از روز ۱۶ خرداد طرح 
تشــدید برخورد با عرضه کالا های بدون شناســه 
در ســطح بازار از سوی ســازمان حمایت، سازمان 
صمت استان ها، نیروی انتظامی و با همکاری سایر 
نهاد های امنیتی اجرا می شــود. ایــن طرح با هدف 
اجرای مصوبات ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز و جلوگیری از عرضــه کالا های قاچاق و تقلبی 
انجام می شود و به گفته برادران معاون صنایع عمومی 
وزارت صمت در این طرح، نظارت بر عرضه کالا های 
 مختلف در حوزه لوازم خانگی، لوازم یدکی و کالای 

دخانی آغاز می شود.
گفتنی است وزارت صنعت، معدن و تجارت فروردین 
سال گذشته نیز طرحی مشابه با عنوان »طرح مقابله 
با قاچاق در ســطح عرضه« را در حوزه لوازم یدکی 
خودرو آغاز کرد. لوازم یدکی خودرو، لوازم خانگی، 
آرایشی و بهداشتی، پوشاک و دخانیات، پنج اولویت 
نخست اجرای طرح وزارت صنعت، معدن و تجارت 

در رابطه با مبارزه با قاچاق کالا اعلام شــده بود. اما 
طرح بعد از مدتی متوقف شده که انتقاداتی از سوی 
فعالان حوزه پوشاک، لوازم خانگی و کالا های دخانی 

به دنبال داشت.
پالوج مدیرکل مبارزه با قاچاق کالا های سرمایه ای 
سازمان حمایت با بیان اینکه در طرح تشدید نظارت 
بر قاچاق کالا های سرمایه ای که از امروز اجرا می شود، 
ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا در تهران و ادارات 
کل صنعت و معدن در شهرســتان ها با هماهنگی 
مرکز مشارکت دارند، افزود: مجموعا ۲500 بازرس 
در سطح کشور درباره همه تخلفات از جمله قاچاق 

فعالیت می کنند.
او گفت: فرایند اجرای طرح به دو صورت اســت. در 
روش نخســت برای کالای قاچاق با ارزش کمتر از 
5 میلیون تومان تشــکیل پرونده شده و پس از طی 
مراحل قانونی تحویل سازمان اموال تملیکی می شود. 
او افزود: ارزش بسیاری از پرونده های قاچاق بیش از 5 
میلیون تومان است که در قالب گشت های مشترک 
تعزیرات، کشف، تشکیل پرونده و تحویل تعزیرات 

حکومتی می شود.

پالوج گفــت: حداقــل جریمــه بــرای کالا های 
قاچــاق، ضبــط کالا و ۱.5 برابــر جریمه اســت 
 و بســته بــه ارزش کالای قاچــاق شــده پلکانی 
محاسبه و کالای ضبط شده از تملیک مالک خارج 
می شود. وی افزود: در حوزه مواد غذایی و خوراکی، 
دخانیات، لوازم آرایشــی و بهداشتی، لوازم یدکی و 
لوازم خانگی بیشــترین بازرســی و تعداد پرونده را 

داشته ایم.
مدیرکل مبارزه با قاچاق کالا های سرمایه ای سازمان 
حمایت گفت: در خصوص مبارزه با قاچاق کالا های 
ســرمایه ای در ســال ۱۴0۱ بیش از 5800 پرونده 
به ارزش 8۹ هزار میلیارد ریال و از ابتدای امســال 
تاکنون ۱۱50 پرونده به ارزش ۷ هزار میلیارد ریال 
تشکیل شده که از طریق ســامانه یکپارچه بازرسی 
»سیمبا« به سازمان بازرسی ارسال و تعیین تکلیف 
می شود. او گفت: مردم می توانند شکایت های خود 
را در این زمینه در ســامانه ۱۲۴ یا وبسایت سازمان 
حمایت و وبســایت وزارت صنعــت و معدن مطرح 
کنند که در کمترین زمان ممکن بررســی و اقدام 

خواهد شد.

دبیر انجمــن صنایــع همگــن نیرومحرکه 
و قطعه ســازان خودرو کشــور گفت: برآورد 
این انجمن و ســتاد مبــارزه با قاچــاق کالا 
و ارز، واردات ســالیانه دســت کم ۲ میلیارد 
دلار لوازم یدکی و قطعــات خودرویی قاچاق 
به کشــور اســت. »آرش محبی نژاد« افزود: 
بیشــتر این قطعــات و لوازم یدکــی قاچاق 
مربوط به خودروهای لوکــس و گران قیمت 
 اســت و در کنار آنها قطعــات بی کیفیت نیز 

وارد می شود.
وی گفــت: ورود ایــن قطعــات بی کیفیت 
ضمن خروج ارز از کشــور، خطــرات جانی و 
مالی زیادی برای مصرف کننــدگان به دنبال 
دارد و به دلیل عدم پرداخت ســود و عوارض 
گمرکی و مالیات بــر ارزش افــزوده و غیره، 
 از قــدرت رقابت بالایــی در بــازار برخوردار

 است.
دبیر انجمن صنایــع همگــن نیرومحرکه و 
قطعه ســازان خودروی کشــور بــا انتقاد از 
کمبود نظارت در خصــوص کیفیت قطعات 

یدکی حتــی در مبادی رســمی ورود کالا به 
کشــور، بیان داشــت: در این زمینه شاهدیم 
واردکننــده فقط بــا اظهار کــردن می تواند 
کالاهای بی کیفیت چینی، هنــدی و غیره را 
 وارد کنــد و مردم نیــز از روی ناآگاهی آنها را 

خرید می کنند.
محبی نــژاد با اشــاره به آغاز طرح تشــدید 
برخورد با عرضه کالاهای بدون شناسه از ۱۶ 
خرداد، افزود: اجرای این طرح هــا نه تنها در 
راستای اســتمرار برخورد با کالاهای قاچاق 
اســت، بلکه در حــوزه توزیع نیــز حتی اگر 
قاچاقچی موفق به ورود کالای قاچاق شــود، 
 به راحتــی نمی تواند آن را در شــبکه توزیع 

بفروشد.
وی ادامــه داد: ایــن طرح ضمــن برخورد با 
قاچاقچی، کنتــرل بازار لــوازم یدکی از نظر 
کیفیت و اصالت کالا را به دنبال خواهد داشت.

دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه 
سازان خودروی کشور با اعلام همکاری کامل 
قطعه ســازان عضو انجمن، تولیدکنندگان و 

صنوف مربوطه در ماه های گذشته با مجریان 
طرح، خاطرنشــان کرد: البتــه انتقاداتی نیز 
به این طــرح وجــود دارد که از جملــه آنها 
درج قیمت درب کارخانه و قیمت مشــتری 
 نهایی اســت که از نظر ما کاری شــتاب زده و 

بی حاصل بود.
وی اظهار داشــت: در چنین شرایطی، شبکه 
توزیع به هر حال فشار خود را به تولیدکننده 
مــی آورد تا به ســود موردنظر خود برســد و 
بر این اســاس فقط زیــان تولیدکننده و بروز 
مشکلات مالیاتی و غیره را برای آنها به دنبال 
داشته است.محبی نژاد ابراز امیدواری کرد با 
شناســه دار کردن همه تولیدات و جلوگیری 
از تولیــد کالای نامرغــوب و واردات قاچاق و 
کالاهای بی شناسنامه، شاهد باشیم که اعتماد 
بیشتری از سوی مردم به لوازم یدکی خودرو 
به وجود آید.شناســه کالا یا کــد کالا که به 
آن بارکد نیز می گویند، در واقع شناســنامه 
 کالا بــوده و متمایز کننــده کالای قاچاق از 

غیر قاچاق است.

در حالی باید از ۲ روز قبل فروش بلیت ۶ مسیر پروازی به صورت چارتری ممنوع 
می شد که برخی ایرلاین ها همچنان درضعف نظارت سازمان هواپیمایی این 

پروازها را به صورت چارتری عرضه می کنند.
۲ روز قبــل همزمان بــا اتمام ضرب الاجل عــدم فروش پروازهــا به صورت 
چارتری برای ۶ مسیر داخلی، ســخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری یادآور 
شد: سازمان هواپیمایی کشــوری تیرماه سال گذشته بخشنامه ای صادر کرد 
که مجدداً در اسفندماه تکرار و تاکید شــد در برخی مسیرهایی که با ترافیک 

هوایی بالایی مواجه اســت به هیچ عنوان بلیت چارتری فروخته نشود. یازرلو 
افزود: در زمان حاضر پروازهای چارتری از مبدأ و به مقصد تهران در شهرهای 
مشهد مقدس، شیراز، اصفهان، اهواز، بندرعباس و تبریز ممنوع است و هیچ 
 شــرکت هواپیمایی به هیچ عنوان نمی تواند بلیت پروازهــای چارتری در این 

مسیرها بفروشد.
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشــوری با بیان اینکه قیمت های جدید بلیت 
هواپیما از دوم خردادماه روی سایت هواپیمایی کشوری بارگذاری شده افزود: 

شــرکت های هواپیمایی و صاحبان ســایت های مجوزدار برای فروش بلیت 
هواپیما نمی توانند خارج از قیمت سیســتمی بلیت بفروشــند و قیمت های 

مصوب اعمال می شود.
با وجود تاکید سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری بر ممنوعیت فروش بلیت 
پروازهای ۶ مسیر داخلی از مبدا تهران به صورت چارتری، اما امروز سه شنبه 

۱۶ خرداد ۱۴0۲ فروش این نوع بلیت همچنان ادامه دارد.
به عنوان مثال هواپیمایی چابهار، فلای پرشیا و آتا بلیت پرواز تهران-مشهد برای 

تاریخ امروز را به صورت چارتری عرضه کرده اند. هواپیمایی چابهار بلیت این 
مسیر پروازی را با قیمت ۱.5 میلیون تومان برای روز پنجشنبه ۱8 خردادماه 

۱۴0۲ می فروشد.
هواپیمایی آتا بلیت پــرواز تهران-اهواز را به صورت چارتــری و با قیمت ۱.۴ 
میلیون تومان عرضه کرده است. همچنین بلیت پرواز تهران-بندرعباس نیز به 
صورت چارتر با قیمت ۲.۱ میلیون تومان توسط هواپیمایی آتا و وارش به صورت 

چارتری فروخته می شود.

سرپرست بانک مسکن گفت: تامین مالی 
برای ساخت مســکن از طریق بورس برای 
کسانی که زمین دارند شیوه مناسبی است. 
علی عســکری، سرپرســت بانک مسکن، 
گفت: معمولا تامین مالــی از طریق بازار 
سرمایه به روز است و از ابتدا و در طول طرح 

ساخت به موقع صورت می گیرد.
عسکری گفت: سرعت ســاخت طرح نیز 
بدون تاخیر اســت و درگیــر هزینه های 
اضافه نمی شود؛ مگر دســتگاه هایی مانند 
شهرداری اختلالی در فرایند ساخت ایجاد 
کنند. وی گفت: بانک مســکن تا کنون از 
طریق بازار سرمایه 5 طرح مسکن را تامین 

مالی، و ساخته و تحویل داده است.
عســکری تصریح کرد: بانک ها و بورس هر 
دو از روش تامیــن مالی از بازار ســرمایه 

برای طرح ها اســتقبال می کنند و اگر در 
کشــور متقاضیانی باشــند که بخواهند 
از بــازار ســرمایه و از پــول مــردم برای 
طرح هــای مســکن، تامین مالــی کنند 
می تواننــد از طریق شــرکت های تامین 
 ســرمایه و با پرداخت کارمــزدی به آنان 

اقدام نمایند.
سرپرســت بانک مســکن افزود: به طور 
مثال اگر طرحــی 500 یا هــزار میلیارد 
تومان نیاز مالی دارد ســازنده می تواند با 
یک شــرکت تامیــن ســرمایه مذاکره و 
آن شــرکت نیز مراحل اجرایــی و قانونی 
را بــا بــورس هماهنــگ کند تــا تامین 
 مالــی از طریق مــردم در بازار ســرمایه 

انجام شود.
عسکری ادامه داد: بعداز این مراحل معمولا 

صندوق های زمین و ســاختمان تشکیل و 
نرخ سود آن در بازار تعیین می شود. وی در 
پاسخ به این سوال که چرا تامین سرمایه از 
بورس در طرح های مسکن عمومیت ندارد؟ 
گفت: کلا در اقتصاد ایران بازار سرمایه را به 
بازار بورس می شناسیم که تعدادی کارخانه 

سهامدار آن هستند.
عســکری افزود: اقتصاد ما در بازار بدهی 
خیلی کار نکرده تا از ابزار های مالی مانند 
صکوک، صندوق های زمین و ســاختمان 
یا انواع ابزار اســتصناع در بازار ســرمایه 
بتوانیم اســتفاده کنیم. وی افزود: خیلی 
روش های تامین مالی در بازار سرمایه است 
که کشور های دیگر از آن استفاده می کنند. 
اگر چه در کشور ما خیلی متداول نشده، اما 

ابزار های آن وجود دارد.

آرامش بــازار مســکن 
در ایــن روزهــا منجر به 
عقب نشــینی خریداران 
شده است. از سوی دیگر 
بســیاری از فروشندگان 
نیز به دلیل رکود حاکم بر این بازار، ســعی دارند 
با ارایه تخفیف، مشتریان را به بازار بازگردانند. به 
عقیده برخی از فعالان بازار، آرامش حاکم بر بازار، 
آتش زیر خاکستری است که قرار است در ماههای 

آتی شعله ور شود.
اما اقدامات دولت در راســتای ســاماندهی بازار 
مسکن با آغاز فصل جابه جایی مستاجران جواب 
داده و شواهد به خوبی گواه این واقعیت است که 
در روزهای اخیر، فعالیت هــای صورت گرفته به 
خصوص در ارتباط با برخورد بنگاه های غیر مجاز 
مثمر ثمر بــوده و قیمت ها در این بــازار در حال 

فروکش است.

دولــت ســیزدهم در حالی بــر ســرکار آمد که 
ساماندهی بازار مسکن با توجه به اینکه دولت قبل 
اعتقادی به تولید مسکن نداشت را در برنامه های 
اصلی خود قرار داد، کمبــود عرضه به جا مانده از 
دولت قبل سبب شده بود تا موج عظیمی از تورم در 

این بخش را در سالهای اخیر شاهد باشیم.
به همین منظور دولت طرح های بزرگی از جمله 
ابرپروژه نهضت ملی مســکن را با ســاخت چهار 
میلیون مسکن در بازه زمانی چهار ساله در دستور 
کار قــرار داد که امــروز این طرح بــا وجود تمام 
مشکلات در حال اجرایی شدن است در این بین 
دولت طرح های دیگری نیز به بــرای دوره های 
کوتاه مدت با هدف حل مشکل مسکن در برنامه 
های خود قرار داده است، طرح هایی از جمله راه 
اندازی سامانه املاک و مســتغلات، اخذ مالیات 
بر عایدی سرمایه، شناســایی خانه های خالی و 
دریافت یارانه از آنها از جملــه برنامه های کوتاه 

مدت می باشد.
اما یکی از مهم ترین طرح ها، برخورد با بنگاه ها و 

مشاوران املاک غیر مجاز بوده که در یک ماه اخیر 
این برنامه آغاز شده اســت، هدف اصلی از اجرای 
این طرح ســاماندهی و البته شناسایی دلال ها و 
سوداگرانی است که در بازار مسکن به صورت غیر 
قانونی در حال فعالیت بوده و با دســت اندازی در 
این بازار سبب شدند تا شاهد تورم زیادی در این 

بخش باشیم.
طبق شــواهد عینی با آغاز گشــت هــا با هدف 
شناسایی بنگاه های غیر مجاز در مناطقی از جمله 
پردیس که به یکباره شــاهد افزایش قیمت باور 
نکردنی مســکن در این منطقه و البته رشد قارچ 
گونه بنگاه های املاک فاقد شناسه که حداقل ۲ 
هزار و ۶00 بنگاه املاک بدون مجوز تاکنون در آن 
شناسایی شدند، آرامش نسبی به این بازار برگشته 
و قیمت هــا از رقم هایی از ۲00 تــا 500 و حتی 
800 میلیون تومان نیز کاهش داشته که نشان از 

واکنش مثبت بازار به این اقدام دولت بوده است.
داوود بیگی نژاد نایب رییس اول اتحادیه مشاوران 
املاک تهران در پاسخ به صحت داشتن آمار کاهش 

قیمت مسکن در برخی از نقاط از جمله پردیس، 
ضمن تایید این مطلب گفت: شاهد کاهش قیمت 
مسکن هستیم، البته میزان کاهش متفاوت است.

کارشناس حوزه مســکن نیز در این رابطه به ایرنا 
گفت: در ارتباط با شهرهای جدید می توان گفت 
که این شهرها از جمله پردیس و پرند به حال خود 
رها شــده بودند که این مساله سبب شکل گیری 
مشــاوران املاک غیر مجاز در آنها و ایجاد شبکه 
دلالی شده بود که خیلی از واحدها را از دست مردم 

خارج کرده بودند.
فرشــید ایلاتی افزود: اما با اقدامات دولت مبنی 
بر نظارت در بازار زمین و مســکن به خصوص در 
شهرهای جدید و همچنین اجرای سیاست های 
مکمل از جمله اخذ مالیات بر ســوداگری موجب 
شــده تا امروز خیلی ها به این باور رســیدند که 
دیگر بازار مانند ســابق نخواهد بود، بدین معنی 
که از این به بعد بازار مســکن، مشــاوران املاک 
غیر مجاز و معاملات مســکن کنتــرل و با دلالی 
 و ســوداگری از طریق ابزارهای مالیاتی برخورد 

خواهد شد.
وی ادامه داد: مجموع این اقدامات موجب خواهد 
شد تا جو خوبی ایجاد شود که در صورت همکاری 
رسانه ها می تواند این موج را گسترش که موجب 
تسری کاهش قیمت مسکن از پردیس به تهران و 

مابقی شهرها خواهد شد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

ابزارهای مالیاتی و ساماندهی مشاوران املاک، سوداگری را کاهش می دهد

توقف قیمت گذاری کاذب در بازار مسکن

کاهش قیمت اوراق وام مسکن

واردات سالانه ۲ میلیارد دلار لوازم یدکی خودرو قاچاق آغاز طرح برخورد با عرضه کالا های بدون شناسه با ۲۵۰۰ بازرس

فروش غیرقانونی چارتری بلیت هواپیما 

تامین مالی ساخت مسکن از طریق بورس
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درپانزدهمیننمایشگاهبینالمللیصنعتمالیرقممیخورد؛
تاسیس نخستین صندوق سرمایه گذاری خصوصی برای 

حمایت از دانش بنیان ها
مدیر امور اعتباری و تجاری سازی صندوق توســعه فناوری های نوین، از برنامه 
این صندوق برای تاسیس صندوق سرمایه گذاری خصوصی )PE( و بهره برداری 
از پلتفرم سرویس ارائه تسهیلات قرض الحسنه به دانش بنیان ها در پانزدهمین 

نمایشگاه بین المللی صنعت مالی خبر داد.
محمد کلاهی در خصوص برنامه های این صندوق در پانزدهمین نمایشگاه بین 
المللی صنعت مالی با اشاره به اینکه، نمایشگاه صنعت مالی به عنوان بزرگترین 
رویداد مالی کشور و منطقه خاورمیانه، امسال نیز همچون سنوات گذشته با حضور 
گسترده فعالان اقتصادی و بزرگان بازار پول و ســرمایه کشور برگزار می شود، 
افزود: صندوق توسعه فناوری های نوین نیز به عنوان بزرگترین صندوق پژوهش 

و فناوری کشور همچون ادوار گذشته در این دوره حضور دارد.
وی با تاکید بــر اهمیت حوزه دانش بنیــان و فناور در برنامــه ریزی های کلان 
اقتصادی کشور و ضرورت توجه ویژه به تامین مالی این حوزه گفت: در پانزدهمین 
نمایشگاه صنعت مالی، صندوق توسعه فناوری های نوین به عنوان شریک هوشمند 
کسب و کار به همراه سبد متنوعی از خدمات خود نظیر تسهیلات، ضمانت نامه 
پیمانکاری و تعهدپرداخت، سرمایه گذاری خطر پذیر و مشارکت در پروژه برای 
ارائه به شرکت های دانش بنیان، فناور و خلاق و همچنین سبد کاملی از محصولات 
حوزه فین تک برای بازیگران تامین مالی حوزه فناوری شامل بانک ها، نهادهای 

اجرایی و نهادهای سرمایه گذاری در این نمایشگاه شرکت می کند.

تاسیسنخستینفاندســرمایهگذاریخصوصیصندوقهای
پژوهشوفناوریبرایحمایتازدانشبنیانها

کلاهی همچنین از برنامه صندوق توسعه فناوری های نوین در اشتراک گذاری 
محصولاتی نظیر فناورکارت، سامانه اعتباریار، سامانه وجوه یار، سامانه لندتک، 
فاینو فاند و سایر ســامانه های خود را در این نمایشگاه با ســایر بازیگران حوزه 
اقتصادی کشور خبر داد. فاند )Fund( به معنای تهیه کردن مبلغی برای هدفی 

خاص یا همان سرمایه گذاری است.

ازانعقادتفاهمنامههمکارینئوبانکیتاتاسیسصندوقسرمایه
گذاریخصوصیدانشبنیان

مدیر امور اعتباری و تجاری ســازی صندوق توسعه فناوری های نوین همچنین 
با بیان اینکه، امســال نیز برنامه های متنوعی در نمایشگاه صنعت مالی خواهیم 
داشــت، انعقاد تفاهم نامه با یک بانک در حوزه های کلان همکاری های مالی و 
بانکی و همچنین انعقاد تفاهم نامه با چندین هلدینگ فناوری و نوآوری در حوزه 

تحول دیجیتال و تبادل زیرساخت های نئوبانک را از آن جمله نام برد.
کلاهی با اشاره به رونمایی از نخستین نئوبانک حوزه فناوری در نمایشگاه اینوتکس 
دوازدهم در پارک فناوری پردیس خاطرنشان کرد: این نئوبانک که بدنبال تفاهم 
نامه صندوق توسعه فناوری های نوین و بانک قرض الحسنه مهر ایران به زیست 
بوم فناوری کشور منعقد شد، قرار است با راه اندازی نخستین سرویس خود وارد 
فاز بهره برداری شود و این سرویس در واقع ارائه تسهیلات قرض الحسنه به شرکت 

های دانش بنیان و فناور از طریق این پلتفرم است.

تاسیسنخستینفاندســرمایهگذاریخصوصیصندوقهای
پژوهشوفناوریبرایحمایتازدانشبنیانها

وی از تاسیس نخستین صندوق سرمایه گذاری خصوصی )PE( زیست بوم دانش 
بنیان و فناور بــا مدیریت صندوق نوین به عنــوان بزرگترین صندوق پژوهش و 
فناوری کشور در پانزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت مالی خبر داد و افزود: 
در نمایشگاه امسال برای نخستین بار به عنوان یک صندوق پژوهش و فناوری به 

حوزه تشکیل صندوق های خصوصی )PE( ورود خواهیم کرد.
کلاهی ادامه داد:بر این اســاس صندوق نوین به عنوان موسس اصلی تفاهم نامه 
ای با دیگر موسسان این صندوق در نمایشگاه صنعت مالی منعقد خواهد کرد تا 
زمینه تاسیس و تشکیل یک صندوق ســرمایه گذاری خصوصی و تخصصی در 
حوزه دانش بنیان و فناوری کشور با محوریت و مدیریت یک صندوق پژوهش و 

فناوری فراهم شود.

ارائهبستهفینتک،سامانههایمدیریتیواعتباریبهبازارهای
مالیکشور

مدیر امور اعتباری و تجاری ســازی صندوق توســعه فناوری های نوین با اشاره 
به عملیاتی شدن محصولات و سامانه های تولید شده توسط شرکت های گروه 
این صندوق و ارائه آنها در پانزدهمین نمایشــگاه بین المللی صنعت مالی گفت: 
محصولات این صندوق قابل استفاده برای کلیه بازیگران حوزه فناوری و نوآوری 
شامل بانکها، پارک های فناوری، صندوق های پژوهش و فناوری، نهادهای دولتی 
و اجرایی، کراودفاندها، صندوق های قرض الحسنه، شرکت های سرمایه گذاری 

و شتاب دهنده ها است.
وی یادآور شد: سامانه هایی همچون ســامانه مدیریت صندوق های پژوهش و 
فناوری )فاینو فاند(، سامانه لندتک فروش اقساطی )تاپلند(، سامانه مدیریت وجوه 
اداره شده تبصره ۱۸ )وجوه یار(، اولین سامانه تخصصی ارزیابی و اعتبارسنجی 
آنلاین و مبتنی بر نرم افزار کشور )اعتباریار( به همراه سامانه های دیگر که مجموعا 
بیش از ۱۰ محصول ویژه نرم افزاری اســت در این دوره از نمایشــگاه رونمایی و 
بازرونمایی خواهد شد. همچنین این محصولات در قالب کارگاه های مستقر در 
غرفه صندوق به بازدیدکنندگان و فعالان حوزه بانک، بورس و بیمه معرفی و ارائه 

خواهد شد.
کلاهی با اشاره به ارائه مشاوره های تخصصی توسط کارشناسان این صندوق در 
روزهای برگزاری نمایشگاه تصریح کرد: علاوه بر ارائه مشاوره تخصصی در حوزه 
های تامین مالی،  دریافت ضمانت نامه و مشارکت صندوق در پروژه شرکت های 
دانش بنیان و فناور جهت توسعه بازار و رونق فروش و رشد شرکت ها، کارگاه های 
آموزشی نیز به منظور آشنایی و آموزش علاقمندان جهت نحوه تدوین طرح های 
توجیهی، تهیه گزارش های ارزش گــذاری، کارگاه تجزیه و تحلیل صورت های 
مالی و آشنایی با ابزارهای مختلف تامین مالی در دستور کار صندوق در ایام این 

نمایشگاه است.

تاسیسنخستینفاندســرمایهگذاریخصوصیصندوقهای
پژوهشوفناوریبرایحمایتازدانشبنیانها

وی ظرفیت سازی و شبکه سازی با سایر فعالان اقتصادی و ارکان مهم حوزه مالی 
کشور را مهمترین هدف حضور صندوق توسعه فناوری های نوین در پانزدهمین 

نمایشگاه بین المللی صنعت مالی ذکر کرد.
مدیر امور اداری و تجاری سازی صندوق توسعه فناوری های نوین در ادامه گفت: 
این صندوق به عنوان بازوی تامین مالی زیست بوم نوآوری کشور همواره تلاش 
می کند با حضور خود در نمایشگاه ها و توسعه ارتباط با سایر نهادها، ظرفیت های 
جدیدی را در تامین مالی زیست بوم دانش بنیان و فناور کشور ایجاد تا بتواند در 
انجام رسالت خود یعنی تامین مالی اکوسیستم فناوری و نوآوری و توسعه اقتصاد 
دانش بنیان بیش از پیش تلاش کند. پانزدهمین نمایشــگاه بین المللی صنعت 
 مالی )FINEX۲۰۲۳( از ۱۶ تا ۱۹ خردادماه از ســاعت ۸ تا ۱۶ در محل دائمی 

نمایشگاه های بین المللی برگزار می شود.

اخبار

رئیس صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی گفت: در راستای 
تحقق شــعار ســال بســته 
جدیدی برای رشــد تولیدات 
محصولات دانش بنیان آماده 
کردیم و پیش بینی ما این اســت که رشد فروش ۱۰۰ 

همتی دانش بنیان ها را داشته باشیم.
محمد صادق خیاطیــان درباره برنامــه صندوق برای 
افزایش تولید دانش بنیان با توجه به شعار سال ۱۴۰۲ 
گفت: از ابتــدای حضورم در صندوق نــوآوری، یکی از 
برنامه های محوری، برنامه ریزی برای تحقق شعار سال 

با برش دانش بنیانی بوده است.
خیاطیان ادامه داد: موضوع رشــد تولید محوری است 
که در حوزه دانش بنیان بســیار اهمیت دارد و صندوق 
نوآوری به عنوان متولی اصلی حمایت از شــرکت های 

دانش بنیان می تواند نقش آفرینی جدی داشته باشد.

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی با اشــاره به اینکه 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان برای رشد تولید بسیار 
بالا اســت، خاطرنشــان کرد: در حال حاضر با توجه به 
شعار مهار تورم و رشد تولید، بسته ای را برای رشد تولید 
محصولات دانش بنیان آماده کرده ایم و بر این اســاس 
پیش بینی شده به شــرط فراهم شدن زمینه ها، شاهد 
رشــد ۱۰۰ هزار میلیاردی در زمینه فروش محصولات 
دانش بنیان باشــیم. وی به جزئیاتی از این بسته اشاره 
کرد و گفت: به طور مثال هزار شرکت کوچک و متوسط 
sme دانش بنیانی کــه با تزریق ســرمایه در گردش 
می توانند رشــد ۲ برابر یا ۳ برابری محصولات داشــته 
باشند، شناسایی شــده اند. خیاطیان خاطرنشان کرد: 
مثالی دیگر اینکه بســیاری از شرکت های دانش بنیان 
هستند که با اضافه کردن ماشین آلات جدید می توانند 
رشد تولید داشته باشند، چون بازار تشنه محصولات آن 

هاست و ظرفیت خوبی برای ارتقای آنها وجود دارد.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری از 
برنامه صندوق برای صــادرات محصولات دانش بنیان 
در ســال جاری خبر داد و اضافه کرد: در حوزه صادرات 

شــرکت های دانش بنیان نیز بســته های خوبی برای 
آن دسته از شــرکت هایی که می توانند صادرات داشته 
باشند، در نظر گرفته ایم. وی همچنین سرمایه گذاری را 
از اولویت های دوره جدید هیأت عامل صندوق برشمرد 

و گفت: با ابزارهای جدید مالی به خصوص اســتفاده از 
ابزارهای بازار سرمایه می توان، حمایت های متنوعی را 
از شرکت های دانش بنیان و در ادامه افزایش تولید آنها 

داشته باشیم.

برنامه صندوق نوآوری برای رشد تولید دانش بنیان تشریح شد 

فروش ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی دانش بنیان ها
Newskasbokar@gmail.com

عضــو اتــاق بازرگانی تهــران معتقد اســت: مبادی 
محورکردن مجوزهای ورود به زیســت بــوم اقتصاد 
دانش بنیان نوعی تقسیم کار جدید محسوب می شود 
که در آن صدور مجوز برای دانش بنیان های کوچک به 
پارک های علمی و فناوری و ستادهای توسعه و فناوری 

معاونت علمی ریاست جمهوری سپرده خواهد شد.
سیســتم مجوزدهی به فعالان عرصه دانش بنیان در 
کشورمان با توجه به جوان بودن این حوزه در دنیا و البته 
ایران و همچنین وجــود پیچیدگی ها و ظرافت خاص 
زیست بوم نوآوری و فناوری کشورمان از جمله مسائلی 
است که بســیاری از فعالان این حوزه برآن اتفاق نظر 
دارند. در همین ارتباط ششم اردیبهشت ماه امسال بود 
که معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور در نشست پاسخگویی برخط با فعالان زیست بوم 
فناوری، نوآوری و اقتصاد دانش بنیان کشور که بر بستر 
سامانه ارتباطات مردمی نهاد ریاست جمهوری برگزار 
شــد، از تحول در فرآیند ارزیابی و تایید شرکت های 

دانش بنیان خبر داد.
روح الله دهقانی فیروزآبــادی تصریح کرد: در رویکرد 
جدید و پس از برگزاری هزاران ساعت نشست تخصصی 
با حضور برترین شرکت ها و فعالان زیست بوم فناوری، 
نوآوری و اقتصاد دانش بنیان قرار است شکل جدید و 
نوآورانه ای در ارزیابی و تایید صلاحیت شــرکت های 
دانش بنیان ارائه شود که جزییات آن به زودی تصویب 

و اعلام می شود.

قانونحمایتازشرکتهایدانشبنیان
قانون حمایت از شــرکت ها و مؤسسات دانش بنیان و 

تجاری ســازی نوآوری ها و اختراعات در سال ۱۳۸۹ 
برای شروع دانش بنیان شدن اقتصاد کشور طراحی و 
تصویب شد. حال پس از گذشت حدود سیزده سال از 
تصویب این قانون، به نظر می رسد با توجه به تحولات 
ایجاد شده در زمینه های اقتصادی و دانش بنیانی، نیاز 
است بســترهای جدیدی برای تعیین نحوه مواجهه با 

شرایط مختلف دانش بنیان ها فراهم شود.
واقعیت این است که در حال حاضر ارزیابی شرکت های 
دانش بنیان به صورت مقطعی و لحظه ای صورت می 
گیرد. به این معنا که در یک مقطع یک ســاله یا شش 
ماهه به بررسی عملکرد آنها پرداخته می شود. در حالی 
که شرکت های دانش بنیان از پویایی بالایی برخوردارند 
و لازم است نحوه ارزیابی آنها نیز مداوم، فرآیندمحور و 

پویا باشد.
از این رو، ضروری است در یک پروسه، عملکرد شرکت 
های دانــش بنیان بررســی و از ابتدا تــا انتهای روند 
پیشرفت آنها ارزیابی شــود. با بررسی مداوم عملکرد 
این شرکت ها می توان تصمیمات صحیح و مناسب در 
مورد آنها اتخاذ و قوانین کاربردی تری تصویب کرد. از 
سوی دیگر، به زعم برخی کارشناسان، اینکه ما یک نگاه 
تک بعُدی و تنها بر اساس میزان پیچیدگی فناوری به 
ارزیابی شرکت های دانش بنیان داشته باشیم نیز خطا 
است. از نظر آنها هر شرکتی که بتواند حوزه اقتصادی و 
حتی اشتغال را در کشور رشد دهد، دانش بنیان است.

بر این اســاس در ارتباط با لزوم بازنگــری در ارزیابی 
شــرکت های دانش بنیان با حمیدرضا صالحی، عضو 
اتاق بازرگانی تهران به گفت و گو نشستیم. وی معتقد 
است: حمایت و ارتباط با شرکت های دانش بنیان در 

دنیای امروز یک ضرورت است و از طریق ارتباط مناسب 
با دانش بنیــان ها می توان از توان آنهــا بهره برد و در 

راستای قبضه بازارهای جدید گام برداشت.

حمایتوارتباطبادانشبنیانهادردنیای
امروزیکضرورتاست

صالحی با اشــاره به وجود ظرفیت های مناســب در 
داخل کشــور در حوزه دانش بنیانی اظهار داشت: ما 
متخصصانی داریم که نخواســته اند در شرایط سخت 
کشور را ترک کنند و ایستاده اند تا اقتصاد کشور را رشد 
دهند. برخی شرکت های بزرگ هم به حمایت از این 

جوانان متخصص می پردازند.
این عضــو اتاق بازرگانــی تهران ادامــه داد: دولت به 
عنوان متولی پیشبرد پروســه دانش بنیانی کشور که 
می خواهد نقشه راه تعریف کند، باید بتواند بر اساس 
شــاخص های صحیح به ارزیابی شــرکت های دانش 

بنیان بپردازد.
به گفته وی، بررسی عملکرد شرکت های دانش بنیان 
تنها بر اساس یک شاخص مبنی بر پیچیدگی فناوری، 
ما را به نتیجه مطلوب نمی رساند و لازم است شاخص 
های مختلف را مدنظر داشته باشــیم. از سوی دیگر، 
بررســی های مقعطی نیز کارســاز نخواهد بود و باید 
بتوانیم در یک ارتباط موثر و مســتمر با شرکت های 

دانش بنیان به بررسی عملکرد آنها بپردازیم.
این عضو اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: باید شرایطی 
به وجود بیاوریم که دستاوردهای شرکت های دانش 
بنیان در عمل قابلیت استفاده داشته باشد. لازم است 
امکان تجاری ســازی آنها را به وجــود بیاوریم. باید با 

مطالعات دقیق پیش برویم و به استفاده از ظرفیت های 
دانش بنیانی کشور بپردازیم.

وی گفت: در حال حاضر در حوزه خودرو، اســتارتاپ 
ها در حال ارائه برخی راهکارها و مزیت ها هســتند و 
هر کدام در بازارهای ایــده آل کار می کنند. در همین 
راســتا، دولت ها بســتری فراهم می کنند که جوانان 
بتوانند در حوزه اســتارتاپ ها فعال شوند و کار کنند. 
صالحی ادامه داد: برخی فرصت ها همزمان با تحولات 
نوین ایجاد شده است و ما هم باید با تحولات اقتصادی 
جدید حرکت کنیم و بر اســاس این تحولات با دانش 
 بنیان ها ارتبــاط برقرار کنیــم و از ظرفیت های آنها 

بهره مند شویم.
این عضو اتاق بازرگانی تهران معتقد است: مبادی محور 
کردن مجوزهای ورود به اکوسیستم اقتصاد دانش بنیان 
نوعی تقسیم کار جدید است که در آن صدور مجوز برای 
شرکت های دانش بنیان کوچک به پارک های علمی 
و فناوری و ستادهای توسعه و فناوری معاونت سپرده 

خواهد شد.
به گفته وی، معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان نیز می تواند به امور شرکت های بزرگ در جهت 
ورود این شــرکت ها به صنعت و انجــام فعالیت های 
تحقیق  و توســعه رســیدگی کند و امور شرکت های 
کوچک را به نهادهای تخصصی کوچک تر بســپارد. 
صالحی ادامه داد: از طرف دیگر، این واحدهای تخصصی 
ارتباط نزدیکتری با شرکت های دانش بنیان کوچک 
دارند و می توانند مســیر رشــد این شرکت ها جهت 
رسیدن به یک شرکت دانش بنیان با فروش محصولات 

فناور متوسط و بزرگ را بهتر پیش ببرند.

یک کارشناس حرکت به سمت توسعه اقتصاد دیجیتال 
را نیازمند ترسیم یک نقشــه راه دانست و گفت: برای 
آنکه بازار قابل قبولی در حوزه اقتصاد دیجیتال ایجاد 
شود و به نرخ مشــخصی از تعداد مخاطبان و آمار داد 
و ستد و فروش کســب و کارهای مجازی دست پیدا 
کنیم، پیشنهاد می شود روی یک یا دو پلتفرم داخلی 

سرمایه گذاری کنیم.
حمید نجف درباره راهکارهای توسعه اقتصاد دیجیتال 
و افزایش سهم آن در اقتصاد گفت: بخشی از بستر اصلی 
اقتصاد دیجیتال در شبکه های اجتماعی و بخشی دیگر 
در فضای مجازی است. در کشوری مثل روسیه فردی 
مخترع برنامه تلگرام می شود، در چین شبکه اجتماعی 

تیک تاک راه اندازی می شــود و در دنیا مخاطب پیدا 
می کند و در آمریکا با آن وسعت نهایت ۴ تا ۵ برنامه و 
شبکه اجتماعی از قبیل فیس بوک و  توئیتر وجود دارد 
و یک شرکت متولی است ولی در کشور ما برنامه های 
متعددی در داخل استفاده می شود که سروش، ایتا و 

بله از جمله آنها هستند.
وی ادامــه داد: در گام نخســت بــرای ورود بــه این 
اپلیکیشن ها باید در داخل کشور بین بخش خصوصی 
و شرکتهای دولتی روی یک یا دو پلتفرم به اتفاق نظر 
رسید که همه کشور به سمت آن پلتفرم بروند تا هم از 
نظر جامعه آماری و اعضای داخلــی و هم آمار فروش 
کسب و کارهای مجازی و داد و ستد به نرخ مشخصی 

برسیم و یک بازار قابل قبولی ایجاد شود، سپس در این 
فضا به بحث اقتصاد دیجیتال وارد شویم.

این کارشــناس حوزه کار افــزود: در تمــام دنیا اکثر 
کشورهای بزرگ شاید دو یا سه شــرکت هواپیمایی 
داخلی داشته باشند که روی  آن سرمایه گذاری کنند 
ولی در کشور ما شرکتهای متعدد هواپیمایی هست و 
برخی شرکتها با دو هواپیما کار پشتیبانی و لجستیک 
را برعهده دارند. در بخش شبکه های اجتماعی و فضای 
اقتصاد مجازی هم همین طور اســت؛ یک بازار قابل 
قبولی را هم از نظر فروش و هم تعداد کاربران به وجود 

آورده اند و به طور منظم خدمات رسانی می کنند.
نجف تصریح کرد: به طور حتم در بازاری که ۳۰ میلیون 

مخاطب دارد، بیشــتر از بازاری که یــک میلیون نفر 
مخاطب دارد، می تــوان کار کرد و فعالیت اقتصادی یا 
اطلاع رسانی داشــت بنابر این برای تبادل اطلاعات و 
انجام فعالیت اقتصادی و داد و ستد مجازی لازم است 
که روی یک یا دو برنامه متمرکز شویم و حجم آماری 

آن برنامه را بالا ببریم تا بازار آن تقویت شود.
وی در پایان ترسیم یک نقشه راه در خصوص اقتصاد 
دیجیتال را خواستار شــد و گفت: در بحث استفاده از 
پلتفرم های داخلی و اقتصاد دیجیتال نیازمند طراحی 
یک نقشه راه هســتیم تا مخاطبان و بازاریان در درون 
این جریان قرار بگیرند و فرصتهای شغلی جدیدی به 

وجود آید.

موجودی نیمه رسانای کره جنوبی بیشترین افزایش را در 
هفت سال گذشته داشته که نشان دهنده تداوم تقاضای 
ضعیف برای تراشه ها با وجود رونق جهانی توسعه هوش 
مصنوعی اســت. طبق داده های مرکز آمــار کره جنوبی، 
موجودی نیمه رســاناها در آوریل نسبت به سال گذشته، 
۸۳ درصد افزایش پیدا کرد که بزرگترین افزایش از آوریل 
سال ۲۰۱۶ بود و شاخص رصدکننده موجودی، به رکوردی 
بالایی جهش پیدا کرد. در همین حال، ارسال از کارخانه های 
تولید تراشه نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۳۳ درصد 

کاهش یافت و تولید ۲۰ درصد افت کرد.
تولیدکنندگان تلفن های هوشمند و رایانه های شخصی در 
بحبوحه کاهش تقاضای جهانی برای محصولات فناوری، 

با اشباع موجودی روبرو شده اند. فروش لپ تاپ های مک 
شرکت اپل در سه ماهه اول، ۴۰ درصد کاهش یافت که و به 

کاهش شدید فروش در بازار رایانه های شخصی دامن زد.
مدیران شرکت های لنوو، ســونی و کوالکام که بزرگترین 
تامین کننده پردازنده های تلفن های هوشمند در جهان 
است، اخیرا گفته اند که انتظار دارند موجودی انبارها در سه 
ماهه دوم بالا بماند و بازارها در اواخر سال میلادی جاری به 
وضعیت عادی برگردند. اما بهبود  فروش تلفن های هوشمند 

ممکن است مدت بیشتری طول بکشد.
فعالیت صنعت تراشــه  کره جنوبی، معیــار مهمی برای 
سنجش تقاضای جهانی برای لوازم الکترونیکی است، زیرا 
این کشور، خانه شــرکت های سامسونگ الکترونیکس و 

با توجه به آغاز پیک مصرف انرژی در کشــور، یکی از 
شرکت های دانش بنیان راهکاری مبتنی بر اینترنت 
اشیاء، به منظور کنترل مصرف انرژی ارائه داده است 
که به گفته آنها در دو فاز قــادر به کاهش مصرف ۱۰ 

هزار مگاواتی برق در کشور خواهد شد.
سعید اکبریان، مدیر این شرکت دانش بنیان مستقر 
در مرکز رشد دانشگاه صنعتی شریف در گفت وگو با 
ایسنا، زمینه فعالیت این شرکت را در حوزه اینترنت 
اشیاء و کنترل هوشمند و سبز انرژی دانست و اظهار 
کرد: فعالیت ما از سال ۹۵ و پایان نامه من در دکتری 
حرفــه ای کارآفرینــی دانشــکده کارآفرینی جهت 
هوشمندسازی و کنترل مصرف برق با عنوان "چگونه 

می توان از هوش تجاری و تلفن همراه برای مدیریت 
برق در مصارف خانگی استفاده کرد" آغاز شد.

این فناور خاطرنشــان کرد: باتوجه به رشد تصاعدی 
مصرف برق و انرژی در کشــور، پیش بینی می شود 
بحران انرژی در ســال های آینــده را تجربه کنیم، 
بنابراین از سال ۹۶ شروع به ساخت نمونه اولیه از این 
دســتگاه و ثبت اختراع آن کردم و در نهایت در سال 
۹۸ به عنوان یک اختراع ثبت شد و مورد تایید پارک 
علم و فناوری دانشگاه شریف نیز قرار گرفت و در فرا 
بورس پذیرفته شد و در سال ۹۹ نیز به عنوان یکی از 
طرح های منتخب اســتارت آپی در ایستگاه نوآوری 

شریف پذیرفته شد.

طبق آماری که در داشــبورد برخط ســازمان تنظیم 
مقــررات و ارتباطات رادیویی منتشــر شــده، تعداد 
مشترکین تلفن همراه در کشور اکنون به ۱۴۸ میلیون 

و ۲۴۲ هزار و ۳۰۸ نفر رسیده است.
آخرین آمار سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 

کشــور )پایــان ۱۴۰۱( در حوزه تلفن همراه نشــان 
می دهد اکنون بیش از ۱۴۸ میلیون نفر، مشترک تلفن 
همراه هستند و ضریب نفوذ استفاده از تلفن همراه در 
کشور را به ۱7۶ درصد رسانده اند. با توجه به اینکه در 
سال ۱۴۰۰ تعداد ۱۴۰ میلیون مشترک تلفن همراه 

داشتیم، هشــت میلیون به تعداد کاربران افزوده شده 
است.

بخش دیگری از این گزارش ســهم بــازار اپراتورهای 
کشور در حوزه ارائه خدمات است. در این بخش ۵۲.۸۸ 
درصد مربوط به شــرکت مخابرات ایران )همراه اول(، 

۴۳.۳۳ درصد شرکت خدماتی ارتباطی ایرانسل و ۳.7۸ 
درصد مربوط به شرکت خدمات ارتباطی رایتل است.

بنابر آمار منتشر شده که مربوط به پایان ۱۴۰۱ است، 
اکنون پوشــش جاده های اصلی فرعی و ریلی کشور 

اکنون به ۹۵ درصد رسیده است

ضرورتمبادیمحورکردنمجوزدهیبهدانشبنیانها

پیشنهادسرمایهگذاریروییکیادوپلتفرمداخلی

راهکاریدانشبنیانبرایمدیریتانرژیدرفصلپیکمصرفانباشتتراشهدرکرهجنوبیرکوردزد

تعداد مشترکان تلفن همراه از ۱۴۸ میلیون نفر عبور کرد
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شيوع بيماري پاناماي موز در كشور فيليپين باعث افزايش قيمت اين ميوه شده است 
كه تا چند برابر افزايش قيمت داشته و به منظور جلوگيري از واردات ويروس آن، واردات 

اين ميوه در جنوب كشور محدود شده است. 
با اين وجود، پيش بيني مي شــود كه افزايش تقاضا در شــب هاي پاياني سال به اوج 
خود برســد.  يك واردكننده بــزرگ موز به ايران بــا اعلام اين خبر گفــت: به دنبال 

شــيوع بيماري پاناما و پاجــوش آن، ممنوعيت ها و محدوديت هايــي براي واردات 
اين ميوه اعمال شــده اســت كه بازار داخلي را نيز تحت تاثير قرار خواهد داد. قاسم 
ارجمندي افزود: واردات محصول موز از تمام مرزهاي اســتان سيستان وبلوچستان 
به جز مرز ميرجاوه كه با كنترل و ضوابط قانوني وارد مي شــود، ممنوع اعلام شــده 
است. به گزارش ايانا، وي خاطرنشــان كرد: بيماري  پانامای موز منشا گياهي داشته 

و آســيبي به انســان نمي رســاند و اين بيماري قارچي با اثر منفي كه بــر خود گياه 
موز مي گذارد، باعث خشك شــدن اين محصول خواهد شــد. ارجمندي ادامه داد: 
پيش از اين، واردات نهال موز به كشــور ممنوع بود و بعد از ايــن نيز وارداتي صورت 
 نخواهد گرفــت. هم اكنون قيمت موز در بازار كشــور فيليپيــن افزايش چندبرابري 

داشته است. 

افزايش تقاضاي موز در پايان سال

براساس بخشنامه وزارت 
جهاد كشــاورزي، كشت 
برنــج در ۱۴ اســتان از 
مجموع ۱۶ استان برنج خيز 
كشــور ممنوع شده است. 
اين بخشــنامه اگرچه براي مديريــت منابع آبي 
كشور بوده اســت اما سبب خوشــحالي بسياري 
از واردكننــدگان و دلالان بــازار برنج در كشــور 
شده است. كســاني كه به خاطر سود خود دوست 
دارند حتي يك خوشه برنج در كشور توليد نشود. 
كارشناســان معتقدند اين طرح به دليل بهره وري 
پايين كشت برنج در كشــور، طرح مناسبي است 
ولي نبايد به ممنوعيت كشت خلاصه شود و بايد با 
كشت هاي جايگزين مثل كلزا و سويا، اين مساله را 

جبران كرد. 

هزينه كشــت برنج در ايران 1/5 برابر 
هزينه ها در هند است

برديا باقري،  برنجكار نمونه و كارشناس در اين حوزه، 
درباره بخشــنامه مذكور گفت: اين اقدام با توجه به 
شرايط اقليمي كشور ما بسيار خوب به نظر مي رسد. 
وي در ادامه گفت: البته من در جريان ميزان مطالعاتي 
كه براي اين طرح صورت گرفته، نيستم اما با توجه 
محدوديت منابع آبي در كشور ما ديگر نمي توان مثل 
گذشته به كشت برنج در استان هاي مختلف كشور 
بپردازيم. اين كارشناس كشاورزي گفت: هر محصولي 
بايد در اقليم مناسب خود كشت شود و تغيير اقليم 
محصول هميشه نتايج خوبي را در پي نخواهد داشت. 

به طور مثال در استان خوزســتان ما آب هاي خود را 
تبخير مي كنيم اما عملا محصول زيادي به دســت 
نمي آوريم. وي درباره قيمت تمام شده برنج در ايران 
گفت: هزينه هاي ما ۱/5 برابر هزينه ها در كشــوري 
 مثل هند است. بهره وري ما در اين زمينه پايين است. 
به همين دليل بايد از اصرار برای كشت برنج دست  
برداريم. وي در ادامه گفت: متاســفانه هنر برخي از 
ما كشاورزان فقط كشت برنج اســت. ما بايد قبول 
كنيم كه در زمينه برنج نمي توانيم با كشــورهايي 
مثل هند و پاكســتان رقابت كنيم. در حال حاضر 
حتي در اســتان هاي شــمالي نيز با مشكل كم آبي 
روبه رو هستيم، چه رسد به اســتان هاي ديگر. اين 
مساله لزوم تغيير كشــت محصولات كشاورزي در 
كشــور را چند برابر مي كند. باقــري در ادامه گفت: 
من به شــخصه باوجود اينكه مي توانــم در تناژ بالا 
 كشــت برنج را انجام دهــم اما تصميــم گرفته ام 

تغيير كشت بدهم. 

تسهيلات و زمينه تغيير كشت را فراهم كنيم
وي دربــاره محصــولات جايگزين گفت: كشــور ما 
پتانسيل بسيار خوبي براي كشــت كلزا و سويا دارد. 
به همين دليــل انتظار ما از مســئولان وزارت جهاد 
اين است كه كشــاورزان را به كشــت اين محصول 
ترغيب كنند. متاســفانه بايد قبــول كنيم كه برخي 
كشاورزان به كشــت يك محصول خاص اصرار دارند 
كه بايد با آگاهي بخشي و فراهم كردن تسهيلات زمينه 
تغيير كشت را فراهم كنيم. برخي  اصرار دارند كه بايد 
توليد داخلي برنج را افزايش دهيم اما اين به هيچ وجه 

پشتوانه علمي ندارد. ما مي توانيم به جاي خودكفايي 
در برنج ســعي كنيم در توليد دانه هــاي روغني كه 
واقعا يكي از معضلات ماســت، به خودكفايي نزديك 
 شــويم. در حال حاضر 90 درصد روغن هاي خوراكي

 ما وارداتي است. 
مديريت بازار برنج براي جلوگيري از قاچاق

اين كشاورز نمونه درباره مافياي واردات برنج نيز گفت: بنده 
خودم به دليل روشنگري ها و شفاف سازي هايي كه در اين 
زمينه انجام داده ام، از طرف برخي از اين افراد تهديد شده ام. 
بحث واردات غيرقانوني برنج ضربه سنگيني را به كشاورزان 
برنجكار وارد مي كند. دبير انجمن برنج معتقد اســت يك 
ميليون تن برنج اضافه در 2 ســال گذشته وارد كشور شده 

اســت اما دبير انجمن وارد كنندگان برنج، اين مساله را رد 
مي كند. به عقيده كارشناسان براي كنترل بازار برنج، قوانين 
ســختگيرانه گمركي اثري ندارد زيرا اين مســاله قاچاق را 
افزايش مي دهــد. اگــر بازار داخلي و خارجي اين محصول 
 از سوي مسئــولان مديريت شود، ديگر شاهــد قاچاق اين

 محصول نخواهيم بود. 

»كسبوكار«ازلزومكشتهايجايگزيندركشورگزارشميدهد

بهره وري پايين در كشت برنج

15هزارتنگوشتقرمزصادرشد
درحالي كه رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي 
صادرات را يكي از دلايل افزايش قيمت گوشت 
مي داند، رئيس مركز اصلاح نژاد دام مي گويد: 
نه تنها صادرات گوشت را گران نكرده بلكه اين 
امر به نفع كشور است و دلالان نقش اصلي در 
گراني گوشــت را دارند. وي با بيان اينكه اگر 
صادرات متوقف شود، هيچ تاثيري روي پايين 
آمدن گوشــت قرمز نخواهد داشــت، اظهار 
داشت: مجموع دام ســبكي كه در يك سال 
گذشته صادر شــده، حدود يك ميليون راس 
بوده كه درصورت تبديل شدن به لاشه معادل 

۱5 هزار تن گوشت قرمز است. 
رئيس مركز اصلاح نژاد دام گفت: در مقابل در 
يك سال گذشــته حدود ۶0 هزار تن گوشت 
قرمز به كشور وارد شــده است كه صادرات را 
جبران كرده اســت.  ملاصالحي تاكيد كرد: 
دامدار و صادرات دام به هيچ وجه در افزايش 
قيمت گوشت موثر نيست، بلكه واسطه هاي 
زائد و ناكارآمدي تشكل ها در حذف واسطه ها 
باعث افزايش قيمت گوشــت قرمز است. به 
گزارش فارس، وي افزود: پيش بيني مي شود 
تا پايان ســال 785 هزار تن گوشت قرمز در 

كشور توليد شود. 
علي اصغر ملكــي، رئيس اتحاديه گوشــت 
گوسفندي هم درباره دلايل افزايش گوشت 
قرمز گفت: افزايش صادرات، كمبود دام، پايين 
آمدن قيمت پوست و دنبه گوسفند از دلايل 

افزايش قيمت گوشت قرمز است. 
وي گفــت: در حال حاضر هر كيلو گوشــت 
گوسفندي شقه بدون دنبه با قيمت 29 تا 30 

هزار تومان به مغازه دار عرضه مي شود. 

خبر

كشاورزي

وضعيت كالبدي روســتاها طي سه 
دهه گذشــته تغييرات بزرگي كرده 
و روســتاها داراي امكانــات فراواني 
شده اند. بسياري از خانه هاي روستايي 
نوســازي شــده اند و روند نوسازي و 
مقاوم ســازي آنها همچنان ادامه دارد اما نكته اي كه همواره 
توسط كارشناسان مطرح مي شــود، اين است كه بهبود وضع 
كالبدي روستاها بدون حمايت از توليد و معيشت روستاييان 
راه به جايي نمي برد. براي برطرف شــدن ايــن نقيصه بنياد 
مســكن تفاهمنامه اي با معاونت امور توليــدات دامي وزارت 
جهاد كشاورزي به امضا رسانده است كه اقدامات اين دو نهاد 
در راستاي مولدسازي روســتاها هماهنگ مي شود و مسكن 
معيشت محور روستاييان با ظرفيت ها و امكانات اين دو نهاد 

مورد حمايت قرار مي گيرد. 

حمايت از توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها 
عليرضــا تابش، رئيــس بنياد مســكن، در مراســم امضاي 
تفاهمنامه همكاري بنياد مســكن با معاونــت امور توليدات 
 دامــي وزارت جهاد كشــاورزي، اظهــار كــرد: 37 هزار و

 ۴35 آبادي و روســتاي بالاي 20 خانوار در سراســر كشور 
داريم كه جمعيتي بالغ بــر 20 ميليــون و ۶92 هزار نفر در 
 آنها ساكن هســتند. رئيس بنياد مســكن با بيان اينكه طي

 ۱0 سال اخير يك ميليون و 900 هزار واحد مسكن روستايي 
بهســازي و نوســازي شــده، گفت: تاكنون ۱۶ هزار و 800 
ميليارد تومان تســهيلات ارزان قيمت با نرخ سود ۴ درصدي 
براي بهسازي و نوسازي واحدهاي مسكن روستايي به مردم 
پرداخت شده اســت. تابش در پاسخ به پرسش »كسب وكار« 
درباره هدف از امضاي اين تفاهمنامه، با بيان اينكه تمركز بر 
توسعه و بهبود سكونتگاه روستاييان بدون توجه به معيشت 
آنها كارساز نيست، گفت: روستاييان به خانه های خود فقط به 
عنوان سكونتگاه نگاه نمي كنند و در آن كارهاي توليد خود را 
نيز انجام مي دهند. در بررسي هاي خود به اين نتيجه رسيديم 
كه فضاهاي معيشــتي در خانه هاي روستايي اهميت زيادي 
دارد و اين درحاليست كه متوســط متراژ فضاي معيشتي در 
خانه هاي روستايي از ۶7 متر به ۶3 متر كاهش يافته است. بر 
اين اساس درحال ايجاد هماهنگي با دستگاه هايي هستيم كه 
هر كدام به نوعي در امور توليد روستاييان مسئوليت دارند و در 
گام اول با معاونت امور توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي 
اين تفاهمنامه را امضا كرديم. به گفته وي، در سرشماري ای 
كه در سال 92 انجام شــد، 33 درصد از  واحدهاي مسكوني 
در روســتاها رفتار معيشتي داشــته اند. تابش اضافه كرد: با 
اين آمارها بنياد مسكن به سراغ دســتگاه هاي مسئول براي 
بالا بردن رفتار معيشــتي و افزايش نرخ اشتغال مثل وزارت 
جهاد رفت تا جلوي نزول وضعيت معيشــتي روســتاييان را 
بيش از پيش بگيرد، پس اگر بتوانيم پيوندي ميان معيشــت 
و سكونت روســتاييان ايجاد كنيم، مي توانيم به يك اقتصاد 
پايدار و توسعه پايدار در روستاها برسيم. وي افزود: اگر بتوانيم 

به روستاييان امكاناتي بدهيم كه در روستاها فرصت معيشتي 
و اشتغال داشته باشند، باعث تشويق افراد نسل بعدي آنها نيز 
خواهيم شد. تابش تصريح كرد: بايد روستايياني كه بخش مولد 
آنها قوي است و اقتصادمحور هستند را در اولويت طرح هاي 
 هادي قرار دهيم و تســهيلات بهتر و بيشــتري بــراي آنها

 قائل شويم. 

توســعه اقتصادي بدون حمايت از معيشــت 
روستاييان ميسر نيست

همچنين در اين مراسم حســن ركني، معاون امور توليدات 
دامي وزارت جهاد با بيان اينكه توســعه و بهسازي روستاها 
و هر اقدام عمراني در روســتاها بدون درنظر گرفتن معيشت 
روستايي ها دســتاورد خوبي نمي تواند داشــته باشد، گفت: 
نمي توان توســعه اقتصادي را بدون معيشت و فرصت شغلي 

روســتاييان ديد. وي تاكيد كرد: اگر به دنبال پايداري حضور 
روســتاييان در روستاها هســتيم، بايد معيشــت، اقتصاد و 
ســكونت آنها را يكجا ببينيم. ركني با بيان اينكه ايجاد يك 
كارگروه مشــخص ميان بنياد مسكن و وزارت جهاد مي تواند 
ما را به اين هدف نزديك  كند، گفت: اين كارگروه مي تواند با 
بررسي مناطق مختلف كشور و پيشنهادات مختلف،مصوباتي 
را براي عملياتي كردن معيشت روســتاييان ارائه كند. ركني 
در پاسخ به پرسش »كســب وكار« مبني بر اينكه روستاييان 
متقاضي دريافت تسهيلات براي توســعه فضاهاي معيشتي 
نظير اماكن پرورش  مرغ تخم گذار بومي يــا پروار بندي دام 
ســبك بايد به بنياد مســكن مراجعه كنند يــا معاونت امور 
توليدات دامــي، گفت: در گام اول با امضــاي اين تفاهمنامه 
كارگروهي متشــكل از مديركل دفتر مطالعــات و تحقيقات 
مسكن روستايي بنياد مســكن، مديركل دفتر بهبود تغذيه و 

جايگاه دام جهاد كشــاورزي، مديركل دفتر مسكن روستايي 
بنياد مســكن، معاون دفتر بهبود تغذيــه و جايگاه دام جهاد 
كشــاورزي و ديگر مســئولان مرتبط از هر دو نهاد تشكيل 
مي شود و پيشــنهادات مطرح شــده در اين كارگروه با تاييد 
مســئولان هر دو نهاد قابليت اجرا خواهد داشت. متقاضيان 
تسهيلات براي توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها مي توانند 
به هر دو نهــاد مراجعه كننــد و تقاضاي آنها بــا امضاي اين 
تفاهمنامه به شكل بهتري مورد بررســي و اجرا قرار خواهد 
گرفت. وي با بيان اينكه تاكنون منابع خوبي در وزارت جهاد 
كشاورزي براي اين امر تخصيص داده شده است، افزود: سال 
گذشته حجم تســهيلات ارائه شده براي توســعه فضاهاي 
معيشتي در روســتاها بالغ بر 800 ميليارد تومان بوده است 
كه اميدواريم با امضاي اين تفاهمنامــه بتوانيم ظرفيت هاي 
 بنياد مســكن و معاونت امور توليدات دامي را در اين راســتا 

هم افزايــي كنيم. ركنــي همچنيــن در تشــريح وضعيت 
توليــدات دامــي كشــور اظهــار كــرد: در بخــش دام و 
طيــور جــزو كشــورهاي نســبتا خــوب دنيــا هســتيم 
 و بــه لحــاظ كمــي و كيفــي در دو ســه دهــه اخيــر 
پيشــرفت داشــته ايم. وي تصريح كــرد: در بخــش مرغ و 
تخم مرغ جزو ۱0 كشــور برتر دنيا هســتيم، از ســوي ديگر 
تا 2 ســال پيش جــزو واردكننــدگان پروتئين محســوب 
مي شــديم كه امــروز بــه جمــع كشــورهاي صادركننده 
پيوســته ايم. وي با اشــاره به صادرات ۱50 هــزار تن مرغ و 
تخم مرغ در ســال گذشــته از افزايش 20 درصدي صادرات 
 طي 9 ماه ابتداي امســال خبر داد و افزود: ســال گذشــته

 8/8 ميليــون تــن مــرغ توليــد شــد كــه پيش بينــي 
 مي كنيــم ايــن رقم امســال بــه بيــش از 9 ميليــون تن 

افزايش يابد. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

حمايت از توليدات دامی  روستاها
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اصناف

»كافي شــاپ« يكــي از 
 مكان هايــی اســت كــه

 در دهه اخير در ايران جاي 
زيــادي در عرصه عمومي 
براي خود باز كرده است.  
رئيس اتحاديه صنف بستني، آبميوه و كافي شاپ 
 تهران در گفتگو با »كســب وكار« اظهار داشــت:

 طبق قانون صنفي براي راه اندازي كافي شــاپ در 
پايتخت محل كسبي به متراژ 20 متر نياز است و 
خانم ها نيز به تنهايي اجازه فعاليت در كافي شاپ ها 

را ندارند. 
اســكندر آزمــوده همچنين گفت: حــدود 500 
كافي شــاپ در تهران داريم كه از اين تعداد 200 
كافي شاپ پروانه دارند و مابقي نيز در حال دريافت 
پروانه هستند. تعدادي نيز هنوز به عضويت اتحاديه 
درنيامده اند كه توسط بازرســان اتحاديه به آنها 

تذكر داده مي شود. 
وي به مقررات تهران دربــاره چگونگي راه اندازي 
كافي شــاپ و بستني فروشي اشــاره كرد و ادامه 
داد: براســاس قانون نظام صنفي براي راه اندازي 
كافي شاپ در پايتخت متقاضي بايد محل كسبي به 
متراژ 20 متر داشته باشد و اين متراژ براي بستني و 

آبميوه فروشي 14 متر است. 

خانم ها اجازه ايستادن پشت كانتر در 
كافي شاپ را ندارند

رئيس اتحاديه صنف بستني، آبميوه و كافي شاپ 
تهران خاطرنشــان كــرد: خانم هايــي كه قصد 
راه اندازي كافي شاپ دارند، بايد فرد ذكوري را به 
عنوان مباشــر به اتحاديه معرفي كنند. همچنين 
محل كسب معرفي شده بايد داراي سند مالكيت 
يا اجاره نامه عادي و محضري باشد تا صدور پروانه 

كسب به جريان بيفتد. 
 آزموده بــا تاكيد بــر اينكه محدوديــت صنفي

 بــراي متقاضيــان وجود نــدارد، خاطرنشــان 
 كرد: درصورتي كــه خانم ها براي پروانه كســب 

درخواست ارائه كنند، حتما بايد فرد ذكوري را نيز 
به عنوان مباشــر معرفي كنند چراكه طبق قانون 
خانم ها اجازه ايستادن پشت كانتر در كافي شاپ را 
ندارند.  وي از استقبال زياد تهراني ها از كسب وكار 
كافي شــاپ ســخن گفت و ابراز كــرد: در قانون 
آمده اســت متقاضيان راه اندازي كافي شاپ نبايد 
مكان هايي را كه در نزديكي مدارس و دانشگاه هاي 
دخترانه قرار دارند، به عنوان محل كســب معرفي 

كنند. 
آزمــوده حداقــل متــراژ مــكان لازم بــراي 
راه انــدازي آبميــوه و بستني فروشــي را 14 متر 
 اعــام كــرد و گفت: كســاني كــه ايــن حرفه

 را برمي گزينند، بايد متوجه باشند كه نمي توانند 
مانند كافي شاپ ها محصولات گرم ارائه دهند. 

 وي دربــاره قيمت انــواع آبميوه گفــت: باتوجه
  به تغييــر قيمــت ميــوه در بــازار و اندازه هاي
  متفاوت ليوان هــا قيمت انواع آبميــوه متفاوت
  اســت و نرخ مشــخصي نــدارد. البتــه اين به

  معنــاي تخلف نيســت زيــرا ناظــران اتحاديه 
همواره بــر عملكــرد واحدهاي صنفــي نظارت 

مي كنند. 

حداكثر ســاعت كاري كافي شاپ ها تا 
ساعت 24 است

وي همچنين ادامــه داد: حداكثر ســاعت كاري 
كافي شاپ ها تا ساعت 24 است و از آن به بعد توسط 
اماكن با آنها برخورد مي شود. در برخي مواقع شاهد 
بوديم كه برخي كافي شــاپ ها از ساعت24 به بعد 
به دليل نظافت باز بودند كه اماكن به دليل روشن 
بودن چراغ ها و باز بودن مغازه با آنها برخورد كرد. 

آزموده تاكيــد كرد: كافي شــاپ داران بايد به اين 
موضوع توجه داشته باشند كه از ساعت 24 به بعد 
بايد مغازه هاي خــود را تعطيل كننــد و چنانچه 
مي خواهند اقدام به نظافت مغازه كنند، بايد چراغ ها 
را خاموش كرده و بعد از بستن مغازه اينگونه كارها 
را انجام دهند.  وي در بخشــي از سخنان خود با 

بيان اينكه آموزش هاي لازم به كافي شــاپ داران 
داده مي شــود، گفت: در رابطه با ارائه مجوز براي 
تاسيس كافي شــاپ بايد مواردي رعايت شود كه 
 متقاضيان با مراجعه به اتحاديه توضيحات لازم را
 دريافــت مي كنند.  بــه گفته اســكندر آزموده ، 
مشــتريان خوراكي ها در كافي شــاپ ها هميشه 

به دنبال صحت و ســامت و رعايت بهداشــت و 
همچنين توليد ســالم  اين خوراكي ها هســتند. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان بســتني، آبميوه و 
كافي شــاپ تهران در اين زمينه گفت: حدود 30 
تا 40 درصد بســتني هاي موجود در مغازه ها فاقد 
روغن هســتند و معمولا بســتني هاي سنتي كه 

توســط واحدهاي صنفي توليد مي شوند، روغن 
 ندارند.  اسكندر آزموده افزود: در حال حاضر حدود 
 30 تــا 40 درصــد بستني فروشــان خودشــان

 بســتني توليد مي كنند كه اين نوع بســتني ها 
فاقد روغــن از جملــه روغن پالم هســتند چون 
 دستگاه هاي مخصوص ندارند و حتي اگر روغن را 

بجوشانند، روي بستني باقي مي ماند و به خوبي حل 
نمي شود. وي گفت: بستني هايي كه در كارخانه ها 
توليد مي شــوند، با توجه به اينكه دســتگاه هاي 
هموژن و پاســتوريزاتور دارند، مي توانند از روغن 
استفاده كنند و مشــكلي نيز در اين زمينه وجود 

ندارد. 

رئيس سابق اتحاديه صنف بستني، آبميوه و كافي شاپ تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

محدودیت صنفی برای متقاضیان  راه اندازی کافی شاپ نداریم

اتحاديه صنف تهيه كنندگان 
و فــروشنـــدگان مـــواد 
شــيميايي تهران در سال 
13۸0 پس از جدا شــدن 
اعضاي اين رسته از اتحاديه 
 سموم و دفع آفات نباتي با حدود 5۷ عضو رسما آغاز

 به كار كرد و در حال حاضر بعد از 14 سال با داشتن 
3۹0 عضو فعال و داراي پروانه كسب معتبر به فعاليت 
خود ادامه مي دهد. ۶5 درصد از مجموع اعضاي اين 
صنف در محدوده خيابان ناصر خســرو و اطراف آن 
مســتقر هســتند و مابقي در نقاط مختلف شهر به 
صورت دفاتر بازرگاني و تعــدادي هم در بازار كيميا 
به عنوان فروشــگاه عرضه مواد شــيميايي مشغول 
به فعاليت انــد. طبق آمار نهادهــاي مربوطه و رصد 
اتحاديه، بيش از ۷00 واحد در مناطق مختلف شهر 
در قالب دفاتر فروش، فروشــگاه هاي فاقــد پروانه، 
واحدهاي تحت پوشــش اتحاديه هاي همگن يا در 
واحدهاي مسكوني به خريد و فروش مواد شيميايي 

مبادرت دارند. 
رئيس اتحاديه تهيه كنندگان و فروشــندگان مواد 
شــيميايي درباره قدمت و نوع فعاليت اين صنف 
توضيح داد: عرضه مواد شــيميايي و آزمايشگاهي 
در خيابان ناصر خسرو حدود ۷0 سال قدمت دارد. 
با پيشــرفت علم و تكنولــوژي و افزايش توليدات 
پتروشيمي در كشور، نياز به عرضه مواد شيميايي 
نيز گســترش پيدا كرده و به تدريج اين خيابان با 
توجه به پيشــينه قبلي خود به بورس فروش اين 
اقام تبديل شد. اين روند تا قبل از طرح ساماندهي 
و تخليه انبارهــا و مغازه ها از مواد شــيميايي در 
محدوده مذكور ادامه داشــت؛ اما پــس از اجراي 
طرح به جهت تمكيــن از قانون مصوبه شــوراي 
اســامي شــهر مورخ ۸۷/10/0۹ فقط به عنوان 
 دفاتر كار و مشــاوره استفاده شــده و كليه انبارها 

تخليه شدند. 
حجت خليل ارجمندي افزود: به علت نوع فعاليت، اين 
صنف اغلب با مشكات فراواني درگير است. با توجه به 
اينكه شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهر تهران، 
صنف فروشندگان مواد شيميايي را از بدو تاسيس در 
فهرست صنوف آلاينده قرار داده است؛ از اينرو پس از 
اجراي مصوبات شوراي شهر مبني بر تخليه مغازه ها 
و انبارها، مجددا خواستار خروج كامل صنف از سطح 
شهر شــدند. از نگاه اتحاديه طرح انتقال صنف كاما 
غيركارشناسانه بوده است؛ چرا كه عما انتقال صنوف 
توزيعي به شهرك هاي صنعتي در صورتي كه در حوزه 
توليد، فرآوري يا كارگاهي فعاليت ندارند حيات صنف 
را به مخاطره مي اندازد. چالش ديگري كه اتحاديه با 
آن درگير است عدم نظارت بر عملكرد بازرگانان درباره 

واردات از سوي ارگان هاي مربوطه است. چه بسا كه 
بازرگانان در همه صنوف بدون هيچگونه مانعي اقدام 
به واردات مواد شــيميايي كرده و در بازار به فروش 
مي رسانند و خود را ملزم به اخذ پروانه كسب نمي دانند 
كه اين خود تبعيضي آشكار در قبال فروشندگان داراي 
پروانه كسب است. به گفته وي، فعاليت غيرقانوني و 
گسترده تبليغاتي در سايت ها، مجات و جرايد توسط 
شركت ها يا فروشــندگان بدون پروانه يكي ديگر از 
مشكات اتحاديه محسوب مي شود كه اين موضوع 
با توجه بــه اينكه دارندگان پروانه كســب متعهد به 
پرداخت ماليات، عوارض و تمكين از مصوبات نهادهاي 
ذكر شده هستند، چالش هاي بسياري را به وجود آورده 
است. اين فعال صنفي ادامه داد: از سوي ديگر، فروش 
مواد اوليه بعضي از صنوف در بخش توليد و صنعتي در 
شرح فعاليت سرفصل اتحاديه هاي همگن قرار دارد كه 
بدون رعايت قوانين، آيين نامه ها و بخشنامه هاي خريد 
و فروش مواد شيميايي به فعاليت مي پردازند. تبعات 
اين تداخل آشكار از طرف صنوف همگن، اتحاديه را 

درگير مشكات بسيار كرده است. 

بزرگ ترين مشــكل، مربــوط به طرح 
غيركارشناسانه انتقال است

امــا بزرگ تريــن مشــكل، مربــوط بــه طــرح 
غيركارشناسانه انتقال اســت كه عدم هماهنگي 
مجريان طــرح انتقال و تحقــق نيافتن وعده هاي 
آنــان در قبال اعضــاي صنف را به دنبال داشــته 
اســت. به طور مثــال مي توان از عــدم هماهنگي 
با ســازمان امور مالياتي طي ســاليان گذشته در 
راســتاي كاهش يا تخفيف ماليات به جهت تخليه 
واحدهــاي ناصر خســرو از ســال 13۸۷ تاكنون 
 نام برد. در اين ارتباط لازم اســت موارد زير مورد 

توجه قرار گيرد: 
الف( عدم انتقال صنــف جايگزين براي واحدهاي 
تخليه شده كه عما ارزش سرقفلي واقعي خود را 

از دست داده اند. 
ب( عــدم موافقت مالــكان جهت تغيير شــغل و 

تقاضاي حق مالكانه غير متعارف.
ج( از بين رفتن حق كسب و پيشه كه طي ساليان 

طولاني در اين صنف به دست آمده است. 
با توجــه به نــوع فعاليــت و جايــگاه اين صنف 
درباره توزيع مــواد اوليه صنايع كشــور در تمام 
زمينه هــا )اعــم از صنعتــي، آزمايشــگاهي و 
…( رونــق صنايــع توليــدي و خدماتــي بــه 
خودي خــود باعث پيشــرفت و بالعكــس ركود 
 مــوارد ياد شــده موجــب كاهــش فعاليت هاي 
اعضا ست؛از اينرو بارها از متوليان امر درخواست 
شد كه واردكنندگان مواد اوليه شيميايي را ملزم 

به همكاري با اتحاديه كنند تا فعالان داراي پروانه 
كسب از اين امر متضرر نشوند؛ چرا كه تنها فعالان 
داراي پروانه كسب ملزم به اجراي قوانين و مصوبات 
و بخشنامه هاي نظارتي هستند كه خود مانع رقابت 

سالم در فضاي منفي می شود. 
رئيس اتحاديه تهيه كنندگان و فروشندگان مواد 
شــيميايي گفت: از ديدگاه اين اتحاديه علي رغم 
اينكه اعضاي صنف به علت نياز به علوم روز عموما 
داراي مدرك تحصيلي سطح بالا هستند و همچون 
ديگر صنوف دوشادوش كليه افراد جامعه در مسائل 
اجتماعي و فرهنگي شركت می كنند؛ ولي به دليل 
مشــكات صنف در اين امر بازتاب گســترده اي 

نداشته و از تشكل هاي منســجم از طرف اتحاديه 
بي نصيــب بوده  اند؛ با اين وجــود اعضاي صنف با 
مشاركت در خيريه ها و موسســات فرهنگي يا با 
تاسيس و اداره اينگونه موسسات به وظيفه شرعي 

و اجتماعي خود عمل مي كنند. 
با توجه به اينكه فعاليت اين صنف درباره تامين مواد 
اوليه در ســطوح مختلف توليدي و خدماتي اعم از 
صنعتي، آزمايشگاهي، دارويي، غذايي و كالاهاي 
مصرفي و ... است؛ از اينرو هرگونه اشكال در تهيه، 
توزيع يا عرضه مواد شيميايي مستقيما بر كيفيت 
و قيمت تمام شــده محصولات ياد شده تاثيرگذار 
بوده و در چرخه توليد، مشكات بسياري را به وجود 

خواهد آورد؛ از اينرو اتحاديه و اعضاي محترم صنف 
نيز در راستاي تحقق اين مهم از تمام توان خود بهره 
گرفته تا با تامين مواد اوليه كشــور حتي در دوره 
تحريم به چرخه توليد كمك كنند و به حركت خود 

ادامه دهند. 
حجت خليل ارجمندي اظهار داشــت: با توجه به 
ادغام مجامع امور صنفي و تشــكيل اتاق اصناف 
تهران انتظار مي رفت اتاق اصنــاف با قدرت  تر از 
مجامع گذشته نســبت به حل مشكات اتحاديه 
و تامين منافع اتحاديه ها اقدام كند. در اين راستا 
بزرگ ترين انتظار اصناف از اتاق حل مشــكات 
افزايش نامتعارف مالياتي در ســاليان اخير و بيمه 

اســت كه به نظر مي رســد اتاق اصنــاف چندان 
موفقيتي در تحقق آن نداشته است. 

در ايــن خصــوص اتحاديــه تهيه كننــدگان و 
فروشندگان مواد شيميايي تهران نيز در راستاي 
طرح انتقال صنــف و ابطــال پروانه هاي محدود 
ناصر خسرو و مشــكات ذكر شــده در بندهاي 
فــوق انتظار دارد اتــاق اصناف تهران نســبت به 
برطرف كردن مشكات اين صنف با هيات مديره 
تعامل بيشتري داشته باشد؛ چراكه اقدامات انجام 
شــده از طرف هيات مديره و اعضاي اين اتحاديه 
 كارساز نشده و مشــكات همچنان به قوت خود

 باقي است. 

رئيس سابق اتحاديه تهيه كنندگان و فروشندگان مواد شيميايي مطرح كرد 

واردات غیرقانوني مواد شیمیایي توسط بازرگانان
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کار و
کارآفرینی 

 ركود به بازار كار هم سرايت كرد
 باوجود افزايش ۶۳۵ هزار نفري تعداد شــاغلان 
كشــور از پاييز ۹۳ تا ۹۴، ركود اقتصادي و سكته 
فعاليت ها باعث كاهش توليد، فروش و درنتيجه افت 
پرداختي بنگاه ها و حذف اضافه كاري ۲۶۴ هزار 
نفر شده است. بررســي ها نشان مي دهد متوسط 
پرداختي ها در بــازار كار ۲۲ ميليون نفري ايران 
پايين است و از اين رو بخش قابل توجهي از نيروي 
كار تمايل به انجام اضافه كاري براي تقويت حقوق 
و دســتمزد خود دارند. درواقع ميليون ها نفر به 
اين راهكار رسيده اند كه اگر مي خواهند دريافتي 
بيشتري داشــته باشند، ناچار هســتند ساعات 
بيشتري در محل كار خود بمانند يا مسئوليت هاي 
بيشتري را بپذيرند. همه اين ها نيز به اين برمي گردد 
كه اصلا كاري اضافه براي انجام وجود داشته باشد 
و بنگاه شرايط ايده آلي براي فعاليت را پيش روي 
خود ببينــد. نمي توان انتظار داشــت واحدهاي 
درحال تعطيلي و ورشكستگي، واحدهاي با فعاليت 
زيرظرفيت و آسيب پذير در برابر نوسانات نرخ ارز، 
سياست گذاري هاي يك باره، بنگاه هايي كه توان 
افزايش هزينه هاي توليد و قيمت تمام شــده را 
ندارند و خلاصه واحدهايــي كه با واردات بي رويه 
محصولات مشــابه خارجي مواجه انــد، بتوانند 
 فعاليت خود را بيشتر كرده و از نيروها بخواهند كه
 اضافه كاري كنند. به گزارش مهر، برخي واحدها 
باوجود توان و آمادگي بــراي افزايش توليد، بازار 
مناسبي براي فروش محصولات شــان ندارند و 
به اصطــلاح بازار كشــش خريد با تيــراژ بالاي 
محصولات شان را ندارد؛ از اين رو مجبور مي شوند 
تا زمان بهبود شرايط فروش، سطح توليد خود را 
كاهش داده و با ظرفيت متوسط يا پايين به فعاليت 

ادامه دهند. 

خبر

 ميــاد مــرادي، 
دانشجوي كارشناسي 
ارشــد مديريت منابع 
انساني، دانشگاه عامه 

طباطبايي
در دنياي كنونــي روزبه روز ســازمان ها و محيط 
كســب وكار در حال رشد و نمو هســتند و هر روز 
ســازمان ها و كســب وكارهاي مختلفي به عرصه 
فعاليت مي پيوندند و درواقــع دنياي امروز دنياي 
تخصص مهارت هاي مختلف اســت و ســازمان ها 
در كشــورهاي توســعه يافته به دنبــال افرادي 
هستند كه تخصص، دانش و روحيه آنان برای شان 
ملموس باشــد. اين امر در كشــور ما متاســفانه 
آنچنــان مــورد توجه واقع نشــده اســت چراكه 
از طرفي با توجه به تورم شــديد نيــروي كار افراد 
جوياي كار كمتر به دنبــال علاقه و تخصص خود 
مي روند و صرفا به دنبال جذب در يك ســازمان يا 
كســب وكار براي كسب درآمد هســتند. از طرفي 
خود ســازمان ها و فعالان عرصه كســب وكار لزوم 
انطباق نيروي انســاني با ســازمان يا كسب وكار 
خــود را درك نكــرده  و در اين زمينــه اهميت و 
 توجه لازم را به خــرج نداده اند. ايــن قبيل موارد

 باعث شده كه در كشــورمان اكثر افراد مشغول به 
انجام شغلي باشند كه كمترين علاقه و استعداد را 
در آن دارند. از اين رو اين قضيه مي تواند باعث پايين 
آمدن بهــره وري و همچنين افزايــش هزينه هاي 
آموزش وتلف شدن زمان و هزينه سازمان ها شود. از 
اين رو است كه هر روز رشته هاي مختلف دانشگاهي 
ايجاد مي شوند و روز به روز تخصصي تر و جزئي تر، 
مي شــوند چراكه ســازمان ها به دانش و تخصص 
اين افراد كــه فارغ التحصيل مي شــوند، نياز مبرم 
دارند، از طرفي امروزه هر ســازمان يا كســب وكار 
استراتژي خاص خود را داراســت، به عنوان مثال 
استراتژي يك موسسه خيريه با يك شركت توليد 
پوشاك طبيعتا بســيار متفاوت خواهد بود و براي 
موفق شــدن هر كدام بايد راه مخصوص به خود را 
پيمود ؛از اين رو موفقيت ســازمان ها و كسب وكار 

به انسان هاي شاغل در آن بســتگي دارد و درواقع 
به نوعي اين نيروي انســاني اســت كه شكست يا 
موفقيت يك سازمان و كســب وكار را رقم مي زند، 
در اين جاست كه هر كسب وكار و سازماني با توجه 
به مولفه هايي همچون توليدي، بازرگاني و خدماتي 
بودن استراتژي خاص خود را داراست و بايد سعي 
كند از افرادي براي پيمودن راه موفقيت و پيشرفت 
اســتفاده كند كه دانش، تخصص، روحيه و علايق 
آن ها تا حد زيــادي منطبق با ســازمان و اهداف 
كسب وكار باشد. به عنوان مثال براي سازماني كه 
ايده پردازي و خلاقيت يك نوع ارزش محســوب 
مي شود، نمي توان افرادي را به كار گمارد كه داراي 
يك روحيه رسمي و خواهان تبعيت مطلق از قوانين 
و مقررات در همه زمينه ها هستند و يا برعكس اگر 
رسميت و تبعيت از قوانين و مقررات در سازمان يا 
محيط كســب وكار يك نوع ارزش است، نمي توان 
افرادي را اســتخدام كرد كه به دنبال ايده پردازي 
و خلاقيت هســتند از اين رو لازم است كه قبل از 
هر چيزي استراتژي كسب وكار و سازمان مشخص 
شود و درواقع تعيين كنيم كه در سازمان يا محيط 
كســب وكارمان چه چيزهايي داراي ارزش است، 
چه تخصص ها و دانش هايي مورد نياز است و افراد 
مورد نياز بايد داراي چه نوع روحيه و خلق وخويي 
باشند و بسياري موارد ديگر؛ تنها بر اين اساس است 
كه مي توانيم دست به استخدام و به كارگيري افراد 
منطبق با استراتژي كسب وكار بزنيم. در اين جاست 
كه درصورت انطباق منابع انســاني با اســتراتژي 
كسب وكار و ســازمان اول از همه نياز به آموزش و 
هزينه هاي هنگفت آن كاهش مي يابد و همچنين 
ضايعات و خرابكاري هاي احتمالي پايين آمده و از 
طرفي چون روحيات، دانش، تخصص منابع انساني 
منطبق با اهداف و اســتراتژي كسب وكار است،از 
اين رو موجب ايجاد يك محيط پويا و فعال گشته 
و كاركنان و نيروي انساني از كار خود لذت مي برند 
و طبيعتا تمام موارد بالا منجر به موفقيت و پويايي 
كسب وكار و افراد شاغل در آن مي شود اما آن چيزي 
كه در اينجا حائزاهميت اســت و در انطباق منابع 

انساني با استراتژي كسب وكار كمك شاياني به ما 
مي كند، مساله جذب و استخدام مي باشد؛ اگر در 
جذب و اســتخدام از افراد متخصص و روان شناس 
و كارشــناس بهره ببريم و سعي كنيم با روش هاي 
مختلف افــراد مورد انتظــار خود را شناســايي، 
اســتخدام و جذب كنيــم، كمك شــاياني به ما 

می شود. مساله ديگر اين است انطباق با استراتژي 
و شرايط كســب وكار بايد در تمام سطوح مختلف 
سازماني و مديريتي اجرا شــود و از مدير گرفته تا 
كارشناسان و تكنسين ها و نيروهاي سطح پايين تر 
 هر كدام بايد تا حــدي برخوردار از ايــن انطباق

 باشند. 

همچنيــن در صورتــي كــه احســاس نيــاز به 
آمــوزش و توجيــه بيشــتر داشــتيم، مي توانيم 
با آموزش و توســعه منابع انســاني اين انطباق و 
هماهنگي را بيشتروبيشــتر كنيم تا كســب وكار 
 و ســازمان مان روزبــه روز در محيــط پرچالش

 امروزي موفق تر شود. 

در يک مقاله دانشگاهي بررسي شد 

لزوم انطباق منابع انساني با استراتژي کسب وکار 

شروع هر كسب وكار و حرفه اي ريسك 
و خطرات خاص خود را دارد و ممكن 
است به شكست يا موفقيت بينجامد. 
در استارتاپ هاي ناب ســعي بر اين 
است كه از ميزان ريسك و خطرات تا 
جايي كه ممكن است كم كنند و شانس موفقيت و رسيدن به 

هدف را بالا ببرند. 
امير محســني، عضو اتاق بازرگاني در رابطه با استارتاپ ناب، 
ريشــه و اهداف آن به »كســب وكار« گفت: وظيفه مهم در 
راه اندازي يك كسب وكار، تحقيق براي اعتبار، ارزيابي و توسعه 
ايده يا مفاهيم كسب وكار است. اگر ارزش يك شركت براساس 
تكنولوژي آن شــركت باشد، مهم اســت كه بنيان گذاران از 
مالكيت معنوي ايده هاي خود حفاظت كنند. اســتارتاپ ناب 

يك متدولوژي مدرن، محبوب و موفق كارآفريني است. 
وي درباره استارتاپ ناب گفت: استارتاپ ناب سيستمي است 
براي ساخت يك كسب وكار يا محصول در موثرترين راه ممكن 
براي كاهش ريسك شكســت. در اين رويكرد براي راه اندازي 
كســب وكار و محصول همه ايده هاي محصول و كسب وكار 
فرضياتي تلقي مي شــوند كه بايد با آزمايش كردن سريع در 
بازار اعتبارسنجي شوند. اين رويكرد بر آزمايش كردن علمي، 
بيرون دادن تكرار شدني محصول و بازخورد مشتريان استوار 

است تا به يادگيري معتبر برسد.
محســني توضيح داد: همانند رويه هاي مديريت ناب، فلسفه 
اســتارتاپ ناب به دنبال حذف كارهاي بي فايــده و افزايش 
كارهاي ارزش آفرين طي فاز ساخت محصول است به گونه اي 
كه استارتاپ ها بتـوانند بـدون نيـــاز به سرمايه گذاري هاي 
كلان بيروني، طرح هاي كسب وكار مفصل و محصولي بي نقص، 

شانس موفقيت بيشتري داشته باشند. 
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: كمال در ساخت محصول، 
طرح هاي كســب وكار درازمدت در يك بــازار غيرقطعي يا 
ناشناخته يا مفروضات اعتبارسنجي نشده، همگي چيز هايي 
هستند كه به كاربرندگان استارتاپ ناب از آنها پرهيز مي كنند. 

ريشه استارتاپ ناب
 ERIC( محسني درباره ريشه استارتاپ ناب گفت: اريك ريس
RIES( در سپتامبر ۲008 براي نخستين بار در وبلاگ خود 
از عبارت LEAN STARTUP استفاده كرد. باوجود آنكه 
در آغاز براي شركت هاي با فناوري بالا بود از آن زمان تاكنون 
كاربــرد آن به هر فرد، تيم يا شــركتي كه بــه دنبال معرفي 
محصول يا خدمتي نو در بازار بوده، گسترش يافته است. اكنون 
محبوبيت استارتاپ ناب از زادگاهش ســيليكون ولي بسيار 

فراتر رفته و در سراسر جهان گسترش يافته است. 
ايــن عضــو اتــاق بازرگانــي همچنيــن دربــاره فلســفه 
اســتارتاپ ناب گفت: فلســفه اســتارتاپ نــاب مبتني بر 
 توليــد ناب اســت؛ يــك روش توليــد جديد كــه در دهه 
۶0 ميلادي توســط تويوتا به كار گرفته شــد و به »سيستم 
توليــد تويوتا« هــم معروف اســت و پــس از موفقيت هاي 

تويوتا در دهه هاي بعد، نخست توســط خودروسازان غربي 
و ســپس در صنايع ديگر كاربرد يافت. سيســتم توليد ناب 
به عنــوان هدفش، كاهــش دادن هزينه هــا و مصرف منابع 
براي مواردي كــه ايجــاد ارزش براي مشــتري نمي كند را 
درنظر مي گيرد. درنتيجه به طور خاص متمركز مي شــود تا 
كارها و داشــته ها را در سراســر خط مونتاژ به حداقل مورد 
 نياز براي مشتري برســاند اما درصورت نياز از كارت كانبان

 استفاده مي شود. 
وي گفــت: اســتارتاپ نــاب از تركيــب توليــد نــاب، 
گســترش مشــتريان و توســعه نرم افــزاري چابــك 
 بــه همــراه آموزه هايــي از اســتارتاپ هاي موفــق بــه

 وجود آمد. 

استراتژي خروج
محسني همچنين در رابطه با استراتژي خروج گفت: استراتژي 
خروج يك مفهوم كليدي در برنامه ريزي است و تقريبا درباره 
هر پروژه اي مســتقل از موضوع پروژه تعريف مي شود. براي 
حصول موفقيت در هر كاري مانند شــغل، تحصيل، ســفر، 
پيوند، جدايي و هر چيز ديگري بايد بدانيم استراتژي خروج ما 

چيست، آيا راه بازگشت داريم؟ 
وي توضيــح داد: شــناگران پيــش از آنكه در يك مســير 
طولاني شــنا كنند، راه بازگشــت بــه نقطه شــروع را هم 
درنظــر مي گيرند. حتــي وقتي مغــازه مي رويم تــا لباس 
يا چيــز ديگــري بخريم، ابتــدا بايــد خاطرجمع باشــيم 
كه مي توانيم در صورت لــزوم پس بدهيم يا خير. داشــتن 

 انتخاب خروج از يك تصميم نقــش مهمي در تصميم گيري 
دارد. 

وي ادامه داد: بعد از لشكركشــي به عراق و افغانستان، وقتي 
مهاجمان به مشكلات بزرگ افتادند، فكر و ذكرشان استراتژي 
خروج بود و ديديم در عراق سياســت آمريــكا تغيير كرد و 
استراتژي خروج كليد خورد. در افغانستان نيز استراتژي خروج 
در دســتور كار رهبران ايالات متحده است. در همه جنگ ها 
فرماندهان ضمــن طرح حمله، فكر عقب نشــيني و خروج از 

صحنه عمليات را هم مي كنند.
 اســتراتژي خــروج خــودش يــك علــم اســت. فقــط 
 جنگ نيســت كــه احتياج بــه اســتراتژي خــروج دارد،

 از زدن يك شــركت گرفته تا پيوند با يك گروه سياســي و 

حتي رفتن به آسمان خراش، لازم است راه  درروی آن را هم 
بشناسيم وگرنه در شرايط خطير با مشكل روبه رو مي شويم. 

براي همين در بيشتر ساختمان هاي عمومي علامت استراتژي 
خروج را به ديوار مي زنند و زير آن نقشــه اي از ســاختمان و 
مســير هاي خروجي به نحوي ترسيم شده كه توجه حاضران 
در آن مكان را جلب كند. هدف آن اســت اگر سانحه اي مثل 

آتش سوزي رخ داد، همه بتوانند راه گريز را پيدا كنند. 
برگشــت به وضع نخســتين آنقدر بديهي اســت كه حتي 
مايكروسافت هم گوشي دستش آمده و مفيدترين كليدي را 
كه درست كرده، »كنترل زد« است كه اگر اشتباهي كرديم، 
 )مثلا متني را نوشــتيم و پاك كرديم و بعد پشيمان شديم( 

بتوانيم برگرديم. 

امير محسني در گفتگو با »كسب وكار« از استارتاپ ها مي گويد

استراتژي کاهش ریسك در استارتاپ ناب



8

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2781 چهارشنبه 17 خرداد ماه1402
ی

www.kASBOkARNEwS.iR

I N FO@biznews. ir

بز
ه س

شاخ
پ:  

چا
30

00
48

00
ك:

يام
پ

w
w

w
.k

A
S

B
O

k
A

R
N

E
w

S
.iR

ت: 
ساي

ب 
و

ne
w

sk
as

bo
ka

r@
gm

ai
l.c

om
ي: 

يك
رون

كت
س ال

در
آ

كار
ب و 

كس
ي 

صاد
 اقت

ي و
هنگ

 فر
مه

ز نا
رو

    2
78

ه  1
مار

 | ش
تم

هش
ل 

 سا
|1

40
ه 2

د ما
ردا

1  خ
7  |

به
شن

هار
چ

ش
رنو

 مه
ينا

ر م
دكت

ل: 
سئو

رم
دي

 و م
ياز

امت
ب 

اح
 ص

ش
رنو

  مه
ينا

ر م
دكت

ر: 
ردبي

س
انه

رس
ن 

یرا
مد

 و 
تی

دول
ير

  غ
ای

ه ه
نام

وز
ی ر

صنف
ن 

جم
و ان

عض

ش،
مای

 آز
 پل

د از
، بع

مد
ل اح

ل آ
جلا

راه 
زرگ

ن ب
يابا

ن، خ
هرا

ي:ت
شان

ن
م  

هار
ه چ

طبق
ع(،

ضا )
م ر

 اما
ان

ختم
 سا

ی،
نوب

ز ج
سب

سر
ن 

يابا
ی خ

رو
روب

 1
55

79
17

11
3 :

تي
پس

كد
 

كار
ب و 

كس
ع:  

وزي
ت

w
w

w
.k

A
S

B
O

k
A

R
N

E
w

S
.iR

ی :  
ه ا

رف
ق ح

خلا
ه ا

 نام
ين

آي

w
w

w.
ka

sb
ok

ar
ne

w
s.i

r :ر
 كا

ب و
كس

ی 
خبر

اه 
ايگ

پ
48

00
09

36
ر : 

 كا
ب و

كس
مه 

زنا
رو

44
29

94
06

س: 
فاك

آخر
 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

چگونه از ايده كسب وكار خود محافظت كنيم؟
چگونه مي توانم براي كسب وكار خود سرمايه گذار پيدا كنم بدون اينكه ايده ام لو 
برود؟ اگر ايده مرا بدزدند، چه مي شود؟ در ادامه مطلب، حقايقي را درباره محافظت 

از ايده كسب وكارتان مطرح مي كنيم.

شما مالك ايده خود نيستيد و نمي توانيد آن را بفروشيد
ايده مثل يك نسيم تابستاني اســت، مي توان از يك ايده خوب استفاده كرد اما 
 نمي توان مالك يك ايده شــد يا حتي آن را از كس ديگــري دزديد. ايده، مثل
 يك لطيفه خوب است. اســتفاده از لطيفه ديگران سرقت محسوب نمي شود. 
 البته استثناهايي هم براي اين قاعده وجود دارد. مثلا شما مي توانيد حق امتياز 
يك اختراع  و كپي رايت يك كار جديد )موســيقي، فيلم، كتاب، نرم افزار( را به 

دست آوريد. 
نخستين دليل براي اينكه نمي توانيد يك ايده را بفروشيد، اين است كه مالك آن 
نيستيد. دومين دليل اين است كه نمي توانيد كسي را پيدا كنيد كه آن را بخرد. شما 
فقط مي توانيد با ايده خود يك كسب وكار ايجاد كنيد، ارزش افزوده خلق كرده، يك 
تيم جمع  كنيد و كاري انجام دهيد، تعهد مشتريان را به دست آوريد و به فروش 

زودهنگام دست يابيد. 

واقعا دلهره آور است، نمي توانم كاري كنم؟ بايد ايده ام را فاش كنم؟
اگر فكر مي كنيد مي توانيد ايده خود را بفروشيد، ديگر ادامه اين مطلب را نخوانيد 
چون اين مطلب براي شــما نيســت. داريد وقت خود را هــدر مي دهيد ولي اگر 
مي خواهيد كار كنيد تا ايده خود را اجرايي كنيد، مي توانيد به سراغ ادامه مطلب برويد. 

من مي خواهم به شما كمك كنم تا جايي كه مي توانيد از ايده تان محافظت كنيد. 

هيچ وقت ايده تان را شانسي و بدون برنامه ريزي فاش نكنيد
نخستين كاري كه بايد بكنيد، اين است كه ساكت باشيد. بررسي كنيد و ببينيد 
با چه كساني و تا چه حد مي خواهيد ايده خود را به اشتراك بگذاريد. يادتان باشد 
اگر كسي ايده شما را شنيد و قبل از شما آن را اجرا كرد، دزد نيست. اين افراد لياقت 
برنده شدن را دارند و شــما هم اگر كاري جز صحبت كردن انجام ندهيد، سزاوار 

ضرر و زيان هستيد. 
دومين كاري كه بايد بكنيد اين است كه بفهميد چه كسي نياز به دانستن اين راز 
دارد و به او بگوييد. اگر مي توانيد ايده خود را به طور كامل به تنهايي اجرا كنيد، 
همين كار را بكنيد ولي اگر به تيم احتياج داريد افراد تيم را بادقت انتخاب كنيد. قبل 
از اينكه كل ايده تان را با آنها در ميان بگذاريد، احساسات و علايق آنها را جويا شويد. 
@Modiran2015

راهکار

انسان هاي موفق چه تفاوت هايي با ديگران دارند؟ آيا استعداد موفقيت در 
وجود برخي انسان ها بيش از ديگران نهادينه شده  است؟ اگر اينطور است 

شما چقدر براي موفقيت استعداد داريد؟
به گزارش ايسنا، پايگاه اينترنتي چطور در ادامه نوشت: »اكنون اين امكان 
براي تان فراهم شده  است كه مهم ترين ويژگي هاي رفتاري انسان هاي موفق 
را بشناسيد و به اين وسيله نقاط ضعف و قدرت خود را تخمين بزنيد. اگر برخي 
از اين ويژگي ها را نداشتيد، نااميد نشويد. هميشه براي اصلاح خودتان فرصت 

داريد اما بهتر است وقت را تلف نكنيد و زودتر دست  به  كار شويد. 
فرمول خاصی براي موفقيت وجود ندارد اما همه  انسان هاي موفق ويژگي هاي 

رفتاري معيني دارند. 
هر يك از ما تعريف منحصر به  فردي از موفقيت داريم. به نظر بسياري از ما، 
موفقيت در وهله  اول با پول و ثروت تخمين زده مي شود. گر چه واضح است 
كه موفقيت جوانب مهم ديگري هم دارد. براي بعضي از مردم مهم اين است 
كه بتوانند وقت شان را آنگونه كه مي خواهند سپري كنند. براي برخي ديگر 
توانايي كمك به نيازمندان مهم است. معيار هر چه باشد، در شخصيت همه  
انسان هاي موفق ويژگي هاي خاصی مشاهده شده  است. از ميلياردرها گرفته 
تا مديران تازه شكوفا شده، همگي شخصيت  متفاوتي داشتند. با اين حال 
همه  آنها چند ويژگي رفتاري مشابه داشتند كه باعث موفقيت شان شده بود. 
انســان هاي موفق، از ديزني گرفته تا اپرا، امورات بسياري را با تكيه بر اين 
ويژگي از پيش برده اند و اين ويژگي به آنها كمك كرده  است گذشته را كنار 
بگذارند و آينده را بسازند. نگاهي به اين مقاله بيندازيد تا ببينيد چند نمونه از 

آنها را در رفتارهاي خود مشاهده مي كنيد. 

۱. به رقابت نياز دارند
تاكنون فرد موفقي را نديده ام كه حس رقابت عميقا در وجودش ريشه ندوانده 
باشد. موفقيت در اصل برخاسته از احساس نياز به برنده شدن است. دلايل 
متفاوتند اما هدف همواره برد است. انسان هاي موفق تشنه  كشف راه هاي 
خلاقانه اي هستند كه آنها را در رقابت بالا مي كشد و از اينكه با سرخوردگي 
نظاره گر باختن شان باشند، متنفرند. مردم معمولا اين ويژگي را با اخلاق 
كاري اشتباه مي گيرند. در اينجا منظور زياد كار كردن نيست. رقابت طلبي 
شما را ترغيب مي كند بيشتر از ديگر رقباي تان براي رسيدن به روياهاي تان 

كار كنيد و راه هاي رسيدن به موفقيت را براي تان هموار مي كند. 

۲. گذشته را رها مي كنند
ويژگي اول يك نتيجه  مهم دارد. هر قدر 
هم موفق باشيد، ماندن در گذشته يا 

پررنگ كردن آخرين اشتباه تان از سرعت 
پيشرفت تان مي كاهد. انسان هاي موفق در 
گذشته هاي شــان متوقف نمي شوند. آنها 

درس هاي لازم  را از گذشته فرامي گيرند و 
با سرعت به سوي چالش هاي بزرگ تر حركت 

مي كنند. 

۳. براي پيشرفت انگيزه دارند
انسان هاي موفق همواره تلاش مي كنند خود را 

اصلاح كنند. آنها سختگيرترين منتقدان خود 
هستند. هيچ گاه از خودشان راضي نيستند و 

هميشه تلاش مي كنند بهتر باشند. بيشتر 
از هر كس ديگري مشتاقند بهترين باشند. 

۴. به جزئيات زياد توجه مي كنند
اين ويژگي در عين حال كه براي اطرافيان آزاردهنده است، نتايج بسيار خوبي 
به همراه دارد. ظاهرا اين ويژگي با عبارت معروف »درگير جزئيات نشــو« 
متضاد است اما انسان هاي موفق اكثرا هنگامي كه كارهاي كوچك انجام 

مي دهند به جزئيات آن نيز توجه مي كنند. 

۵. فهرستي از دستاوردهاي شان را نگه مي دارند
انسان هاي موفق يادگارهاي موفقيت هاي شان را نگه مي دارند. نه لزوما براي نمايش 
دادن شان )گر چه بسياري اين كار را مي كنند( بلكه براي اينكه به خود و اطرافيان شان 

يادآوري كنند سرسختي، به تنهايي براي غلبه بر غيرممكن ها كافي است. 

۶. ضرورت بهبود روابط كاري را درك مي كنند
يكي از رايج ترين ويژگي هاي انسان هاي موفق جديت در روابط كاري است. 
همه موفقيت ها بر پايه  ارتباطات انساني بنا شده اند. اين ارتباطات بايد به 

درستي پرورش يابند و تقويت شوند. 

۷. به خودشان جايزه مي دهند
وقتي از شــدت كار كردن احســاس خفگي مي كنيد، نياز به زماني داريد 
كه از نظر جسمي و عاطفي به خودتان بپردازيد. با كارهاي ساده اي مانند 
مديتيشن، تمرينات ورزشي، تفريحات سالم، فعاليت هاي بشردوستانه يا 
گريزي ناخودآگاه. يا هر چه خودتان صلاح مي دانيد، مقصود اين است كه از 
فرسودگي تان پيشگيري كنيد؛ تمركزتان را حفظ كنيد و به خودتان يادآوري 

كنيد  چرا اين كارهاي سخت را انجام مي دهيد. 

۸. قدرشناس هستند
تعدادي از مصاحبه هايي را كه با فضانوردان شاتل فضايي داشته ام به خاطر 
دارم. آدم هايي بي اندازه موفق كه بيشــتر از هر فرد ديگري حق داشــتند 
خودبين باشند اما برعكس، قدرشــناس  ترين آدم هايي بودند كه تاكنون 
ديده ام. به خوبي مي دانســتند چقدر خوشبخت هســتند كه در جايگاه 

احساس شان را با ديگران نيز در ميان كنوني شان قرار دارند و از اينكه 
بگذارند، خجالت نمي كشيدند. 

۹. در مواقع بحراني 
متزلزل نمي شوند

يكي از مهم ترين معيارهاي 
موفقيــت پايــداري در 
شــرايط بحراني اســت. 
انسان هاي موفق در شرايط 

بحراني مسير و هدف شان را گم نمي كنند و با اين عمل به الگويي قابل اتكا 
براي اطرافيان شان تبديل مي شوند. 

۱۰. تلاش مي كنند اعتبارشان را افزايش دهند
اگر قابل  اعتماد نباشيد، دستيابي به هر سطحي از موفقيت براي تان تقريبا 
غيرممكن است. اعتماد كردن به انسان هاي موفق آسان است زيرا افكارشان 
را واضح بيان مي كنند و هميشه صادق و شفاف هستند. حتي اگر با ايشان 

موافق نباشيد، موضع  خود را تغيير نمي دهند. 

۱۱. مسئوليت پذير هستند
حتي درخشــان ترين موفقيت ها هم گاهي ناگزير دچار لغزش مي شوند. 
پذيرفتن اشتباه خصيصه اي است كه نه  تنها اعتماد مردم را جلب مي كند 
كه به آنان نشان مي دهد اشتباه چيزي نيست كه پنهانش كنند يا بر گردن 

شخص ديگري بيندازند. 

۱۲. در برابر مشتريان شان به خوبي ظاهر مي شوند
حتي خشك ترين و مغرورترين مديران عامل هم به مشتريان شان احترام 
گذاشــته و با ظاهر و رفتاري جذاب مقابل آنان حاضر مي شوند. آنها خوب 

مي دانند جايگاه كنوني شان را مديون مشتريان شان هستند. 

۱۳. به توجهي  كه از سوي ديگران دريافت مي كنند اهميت 
نمي دهند

انسان هاي موفق متوجه هستند كه با افزايش موفقيت شان، جوك هاي شان 
خنده دارتر مي شود و همواره بر تعداد افرادي كه با آنها موافقند، افزوده مي شود 
اما به اينگونه مسائل توجه نمي كنند. انسان هاي موفق مي دانند نظر مثبتي 
كه مردم نسبت  به آنها دارند، باعث نمي شود كه ديگر مرتكب اشتباه نشوند. 

۱۴. مايلند به ديگران كمك كنند
هرگاه به درجه اي از موفقيت دســت  يابيد، يكــي از بهترين پاداش هايي 
كه نصيب تان مي شــود توانايي تشويق و سر شــوق آوردن ديگران است. 

براي افزايش اعتماد انسان هاي موفق مي دانند قدرت كافي 
كار را انجــام به  نفس ديگران دارنــد و وقتي اين 
مي آورنــد و مي دهند، دوستاني وفادار به دست 
زندگي شان اثرات كمك هاي شان بارها و بارها در 

منعكس مي شود. 

۱۵. اجــازه 
با  نمي دهنــــد 
ن  ي شا شكســـت ها

شناخته شوند
هيچ كس صد درصد موفق نيست. 
موفقيت بدون شك نتيجه  مثبت تلاش هايي 
است كه شامل شكســت ها، تجربيات و آموخته هاي 
فراوان است. به گفته  دانشــمندان، جهاني كه در آن زندگي 
مي كنيم، مدت ها پيش با غلبه  ماده بر پادماده با اختلافي بسيار كم به وجود 
آمده  است. با اختلاف تنها يك ذره در برابر ميلياردها ذره  ديگر. ويراني هاي 
بسياري رخ داد تا آنچه اكنون هست به وجود بيايد. بنابراين اگر از شكست 
مي ترسيد، در واقع داريد از موفقيت دوري مي كنيد. با ترس تان كنار بياييد. 

دنيا به سوي موفقيت پيش مي رود. 

۱۵ ويژگي رفتاري انسان هاي موفق

چرا مردم فقير كمتر آينده نگر 
هستند؟

جواب اين سوال بسيار مهم است  چون نه تنها 
نشان مي دهد كه چرا فقرا كمتر به آينده فكر 
مي كنند، بلكه دليل اصلي ماندگاري فقرا در 
دام فقر )Poverty Trap( نيز تا حدودي به 

اين موضوع وابسته است. 
 Poor جــواب ايــن ســوال در كتــاب
Economics يا اقتصاد فقير به شــرح زير 

بيان شده است.
 كتــاب، به اين داســتان اشــاره مي كند كه 
بســياري از فقراي صحرا يا كنيــا در آفريقا، 
مي توانند باپرداخت تنها ١٠ دلار، »پشه بند« 
خريداري كنند و شــب ها فرزندان شــان از 
گزنــد مالاريــا، در امان باشــند ولــي عده 
 كمي از مــردم حاضر به پرداخــت اين مبلغ  

مي شدند. 
حتــي در مقطعي اين پشــه بند ها به صورت 
رايگان در اختيار فقــرا قرار مي گرفت ولي باز 
برخي، اينها را براي استفاده هاي متفرقه تهيه 
مي كردند و نه استفاده بابت جلوگيري از گزند 

پشه مالاريا. 
به زبان ساده؛ »فقرا به قدري درگير مشكلات 
امروزشان هستند  كه ذهن آنها ديگر ظرفيتي 
براي انديشــيدن به آينــده ندارد.«تا زماني 
كه نتوانيم حداقل حاشــيه امنيت را از نظر 
»درآمد« و »مهارت« و »شغل« براي جامعه 
فقير ايجاد كنيم، اين امــكان وجود دارد كه 
حتي منابــع كمكي، فقط صرف مشــكلات 
موجود فقر شــود و فقير )فقــرا( در دام فقر 

باقي بماند. 
براي خــروج از دام فقر، يك نيــروي بيروني 
مي توانــد با انــرژي مضاعــف، دام و چرخه 
منفي فقــر را )حتــي به صــورت مقطعي( 
بشــكند و فرصتي بــراي آموزش، كســب 
 مهارت و ســرمايه گذاري براي آينده فراهم

 كند. 
@eghtesaderooz

نکته بيماري هاي مديريت

 مدير آهني كاركنــان خود را موجوداتــي مي داند كه مانند
 آدم آهني طوري ساخته شــده اند كه از فرمان هاي معيني 

اطاعت مي كنند و اعمال مشخصي انجام مي دهند؛ ازاينرو 
هرگز مرتكب خطا نمي شوند.

 همانطور كه قدرت ابتكار آدم هاي مصنوعي ســلب 
شده است، كارمندان رئيس آهني هم از حق ابتكار 

محروم شده اند. 

طرز تشخيص
آيا كاركنان سازمان شما آزادي در ارتكاب اشتباه را دارند 
و عدم موفقيت در سيستم شما مجاز است؟ جواب شما به 
تنهايي كافي نيست و براي پاسخ به اين پرسش بايد به هر 

ترتيب كه شده است نظريات اكثر افرادي را كه در سازمان شما 
كار مي كنند، به دست آوريد. 

طرز درمان
بايد بدانيد كه فعاليت آميخته به ابتكار براي هر سازماني 
لازم اســت و اين واقعيت را بپذيريد كــه ابتكار هم 
 امكان برد دارد و هم امكان باخت. كســي كه دست به
 يك عمل ابتكاري مي زند، نمي تواند صد درصد به نتيجه 
آن اطمينان داشته باشد. همچنين به ياد داشته باشيد كه 
انسان جايزالخطاســت و نبايد براي جلوگيري از اشتباه 

فرصت ابتكار را از كارمندان خود بگيريد. 
@PracticalManagement

مديــــر آهني

عوارض  نياشاميدن آب كافي 
نياشاميدن آب كافي مي تواند مشكلات 
جدي و سختي براي ســلامتي تان ايجاد 
كند. در اين نوشتار ۶  اتفاقي بيان مي شود 
كه در اثر نياشاميدن آب كافي براي بدن 

شما رخ مي دهد. با ما همراه باشيد. 

۱. بيشتر احتمال دارد مشكلات 
سلامتي داشته  باشيد 

مصرف آب  بيشتر با احتمال كمتر ابتلا به ســنگ كليه، سرطان مجاري 
ادراري و روده بزرگ و حمله هاي قلبي ارتباط دارد. 

۲. سوخت و سازتان آهسته مي شود  
دكتر هوارد ميوراد در مطالعات جداگانه اي براي كتاب ۲٠١٠ خود، »راز 
آب )ويلي(«، فهميد كه هنگامي كه بدن پرآب تر  مي شــود، سرعت پايه 
سوخت وســاز هر شــخص )كالري هايي كه در هنگام استراحت سوزانده 

مي شود( افزايش مي يابد.

۳. براي كارهاي مشابه بايد بيشتر تلاش كنيد 
درســال ۲٠١١ دانشمندان در موسسه روانپزشــكي دانشگاه كينگز لندن 
دريافتند كه مغز نوجوان هاي كم آب  كوچك مي شــود و از جمجمه فاصله  
مي گيرد و وقتي از آنها خواسته  مي شــود يك بازي حل مساله انجام دهند، 
به خوبي آنها كه آب كافي نوشيده اند عمل مي كنند ولي براي اين كار بخش 
 بيشتري از مغزشان درگير مي شود. )نوشيدن آب  كافي مغز را به اندازه طبيعي

 برمي گرداند.( 

۴. بيشتر مي خوريد  
در ۲٠١٠ موسسه سلامتي و تحقيقات آب  سرمايه مطالعه ۴۵ بزرگسال 
 را تاميــن كرد. اين مطالعه نشــان داد آنهــا كه قبل از هــر وعده غذايي

 ۲ ليوان ۲۳۶ ميلي ليتري آب مي نوشند، هنگام خوردن، ۷۵ تا ۹٠ كالري 
كمتر مصرف مي كنند. )در عرض ۳ ماه، آنها كه آب  مي نوشــيدند، به طور 
 متوسط ۲ كيلو و ۲٠٠ گرم بيشتر از تشنه هايي كه رژيم گرفته  بودند، وزن

 كم كردند.( 

۵. چروكيده تر به نظر مي رسيد 
دكتر ميوراد هنگام تحقيق براي كتابش، فهميد كه آب  رطوبت پوســت 
را افزايش مي دهد و خطوط ظريف و چروك ها را پر و چهره هاي گرفته را 

شفاف و باطراوت مي كند. 

۶. روحيه بدي داريد 
محققان كارشناسي ارشد درسال ۲٠٠۹ در دانشگاه تافتس در مدفورد، از 
برخي اعضاي تيم هاي مردان و زنان خواستند براي ۶٠ تا ۷۵ دقيقه بدون 
نوشيدن آب  كافي، در تمرين هاي هوازي شديد شركت كنند. ساير تيم ها 
به اندازه كافي آب  نوشيده بودند. در گروه بي آب  گزارش خستگي، گيجي، 

خشم، افسردگي يا گرفتگي عضلات بيشتر بود. 
منبع: لايف هك

سلامت


